
وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات گفت: هیــچ اپراتوری به 
بهانه افزایش دو درصدی حق السهم دولت از اپراتورها، بدون 
هماهنگی با سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، حق 

افزایش تعرفه را ندارد.
به گزارش ایسنا، عیسی زارع پور در حاشیه بازدید از سومین 
کنفرانس ظرفیت شبکه ملی اطلاعات با محوریت توسعه زیر 
ساخت های FTTX که در پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات برگزار شد، با اشاره به افزایش دو درصدی حق السهم 
دولت از اپراتورها که در بودجه ســال ۱۴۰۱ آماده و اعتراض 
اپراتورها که ایــن موضوع منجر به افزایــش هزینه های آنها 
می شود، گفت: هیچ کس به بهانه این دو درصد حق افزایش 
تعرفه را ندارد. ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
تعرفه را اعلام می کند و متناسب با آن، حق افزایش یا تغییر 
تعرفه دارند. تعرفه ها طبق روال معمول اصلاح می شــود و ما 

از شــورای نگهبان پیگیری می کنیم که ایــن دو درصد هم 
حذف شود.

وی با بیان اینکه در دولت ســیزدهم به دنبال راه اندازی یک 
شبکه پرسرعت و باکیفیت در سراسر کشور هستیم، افزود: تنها 
راه این کار، توسعه شبکه فیبر نوری است. ما باید فیبر نوری را 
تا در منازل و کسب وکارها برسانیم، کار بسیار سختی در پیش 
داریم اما خود را برای این کار آمــاده کردیم. تولیدکنندگان 
تجهیزات لازم برای این کار در نمایشگاه امروز حضور داشتند 
و گفتند که نیاز به حمایت داریم. بزرگ ترین حمایت از آنها، 
بازارســازی برای آنهاســت. وقتی نهضت راه اندازی فیبر راه 

بیفتد، خودبه خود چرخ این صنعت به حرکت در می آید.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات ادامه داد: برای اینکه تقاضا 
ایجاد شود، دولت یک بسته حمایتی  پیش بینی کرده، دیروز 
دولت اولین قدم را در جلســه هیات دولت برداشته و مصوب 

کردیم که از سه درصد حق الســهم دولت از اپراتورهای ثابت 
به نفع کسانی که پورت فیبر نوری راه اندازی کنند، گذشتیم. 
علاوه بر این یک بسته حمایتی دیگر  پیش بینی کردیم برای 
اینکه به ســرعت بتوانیم پروژه FTTx را توسعه دهیم و ۲۰ 

میلیون پورت فیبر نوری را ایجاد کنیم.
زارع پور خاطرنشان کرد: نمایشگاه امروز نویدبخش این است 
که همه خود را آماده کرده تولیدکنندگان ســرمایه گذاری 
کردند برای اینکه تجهیزات لازم از مــودم تا دیگر تجهیزات 
اکتیو و پسیو در داخل تولید شود. بخشــی هم هنوز نیاز به 
ســرمایه گذاری دارد. اگر نهضت راه اندازی پورت فیبر نوری 
آغاز شود، همه شرکت هایی که در این نمایشگاه حضور داشتند 
و همه کســانی که در صنعت آی ســی تی فعالیت می کنند، 
همه تشویق خواهند شــد که این حرکت با سرعت بیشتری 
اتفاق بیفتد. هر مشــکلی در این زمینه وجود داشــته باشد 

در هماهنگی با وزارتخانه های دولتــی و در با تعامل با بخش 
خصوصی احصا می شود تا به هدف ۲۰ میلیون پوشش برسیم.
وی با اشاره به تسهیلات حمایتی دولت برای دسترسی مردم 
به فیبر نوری اظهار کرد: مصوبه ای در دســت بررسی داریم 
و یک بخش از این بســته حمایتی ناظربه این اســت که این 
حمایت را در اختیار خود شــرکت های FCP یا اپراتورهای 
تلفن همراه قــرار دهیم تا برای راه انــدازی پورت فیبر نوری 
تلاش کنند. هر پورت روشنی که آنها در اختیار ما قرار دهند، 
بخشی از رایانه به آنها تعلق می گیرد. مصوبه دیروز هیات دولت 
هم همین بود که به ازای هر پورت فیبر FTTH که راه اندازی 
شود، حق السهم دولت برای هر پورت از آنها گرفته نمی شود. 
این برای فراهم کنندگان ارتباطات ثابت و همراه انگیزه است 

که به کار سرعت دهند. 
وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات درباره هزینه  تمام شــده 

راه اندازی پورت های فیبر نوری در منــازل بیان کرد: علاوه 
بر مودم، هزینه فیبرکشــی داخل ســاختمان و موارد دیگر 
هست که حدود سه میلیون تومان هزینه  تمام شده دارد که 
یا خود اپراتور به شکل اقســاطی با مردم حساب خواهد کرد، 
یا ما یارانه ای به اپراتورهــا یا مردم می دهیم که این حرکت با 
سرعت بیشتری ادامه پیدا کند. برای سمت مردم هم اگر نیاز 
باشد آمادگی این را داریم که تســهیلات قائل شویم تا مودم 
 و کابل کشی داخل ســاختمان در قالب اقســاط در اختیار 

مردم قرار گیرد.
زارع پور با اشــاره ســایت IRANFTTX اظهار کرد: این 
سایت وضعیت پیشرفت پروژه را نشان می دهد. ظرف سه ماه 
آینده این امکان برای هموطنان فراهم خواهد شد که از آنچه 
وضعیت پیشرفت کار است مطلع شوند و بدانند در محل آنها 

چه زمانی امکان استفاده از پروژه برایشان فراهم می شود.

ســازمان امور مالیاتی در اطلاعیه ای نحوه رسیدگی 
به اظهارنامه مالیاتی اشــخاص حقوقی و حقیقی را 
اعلام کرد. به گزارش ایســنا، سازمان امور مالیاتی در 
اطلاعیه ای نحوه رسیدگی به اظهارنامه های مالیاتی 
اشخاص حقوقی و حقیقی اعلام کرد: بر اساس مواد 
۹۷ و ۱۰۶ قانون مالیات های مستقیم؛ درآمد مشمول 
مالیات اشخاص حقیقی و حقوقی که مکلف به تسلیم 
اظهارنامه مالیاتی هستند، به استناد اظهارنامه مالیاتی 
که با رعایت قوانین و مقررات مربوط تنظیم و ارائه شده 
و بر اســاس اطلاعات موجود در پایگاه  های اطلاعاتی 
سازمان امور مالیاتی کشور مورد تائید قرار گرفته باشد، 

تعیین خواهد شد. 
سازمان امور مالیاتی کشــور می تواند اظهارنامه های 

مالیاتی دریافتی را بدون حسابرســی؛ قبول و صرفاً 
تعدادی از آنها را که بر اساس معیارها و شاخص های 
تعیین شــده و یا بطور نمونه انتخاب می  نماید، مورد 

رسیدگی قرار دهد.
در این مورد توجه به نکات ذیل ضروری است:

چنانچه مؤدیان از ارائــه اظهارنامه مالیاتی در مهلت 
قانونی و مطابق با مقررات خودداری کنند، ســازمان 
امور مالیاتی نســبت به تهیــه اظهارنامــه مالیاتی 
برآوردی براســاس فعالیت یا اطلاعــات اقتصادی 
مؤدیان در پایگاه اطلاعاتی مربوط )اطلاعات فروش 
و درآمدها، هزینه ها، معافیت هــا و ...( اقدام و مالیات 
 متعلق را با صدور برگ تشــخیص مالیــات، مطالبه 

می کند.

ارائه نکردن ترازنامه و یا حساب سود و زیان یا صورت 
درآمد و هزینــه یا خلاصه درآمــد و هزینه به همراه 
اظهارنامه مالیاتی و یا ابراز مبلغ صفر در تمامی بخش ها 
و اقلام درآمدی و هزینه ای صورت های مالی مذکور، 
به منزله تســلیم اظهارنامه مالیاتی مطابق مقررات  
تلقی نمی شــود. چنانچه مؤدیان مالیاتی نسبت به 
برگ تشخیص صادره به موجب اظهارنامه برآوردی، 
معترض باشند، می  بایست همزمان با تسلیم اعتراض 
خود، مطابق با مقررات نسبت به ارائه اظهارنامه مالیاتی 
منطبق با فعالیت اقتصادی واقعــی خود به اداره امور 
مالیاتی مربوط اقدام کنند. در غیر اینصورت، اعتراض 
ایشــان در مراجع مختلف حل اختلاف مالیاتی قابل 

رسیدگی نخواهد بود.

تحلیلگران امروز دوشنبه اعلام کردند که روسیه به 
تدریج صادرات گندم از بنادر دریای سیاه را از سر 
می گیرد، در حالی که کشتیرانی در دریای آزوف 

همچنان محدود است.
به گزارش ایسنا، ایکار، مشاور کشاورزی اعلام کرد 
که صادرات غلات از هر پنج پایانه دریای ســیاه 
ادامه دارد و افزود که قیمت گندم روســی بسیار 
متغیر اســت و گندم با محتوای پروتئین ۱۲.۵ 
درصدی از بنادر دریای سیاه در ۱۱ مارس ۴۱۵ 

دلار به ازای هر تن کشتی آزاد بود.

Sovecon، شرکت مشاوره در روسیه اظهار کرد 
که پایانه های دریای ســیاه روسیه ۴۰۰ هزار تن 
گندم را هفته گذشته بارگیری کردند و کشتی ها 
در حال رفت وآمد به بنادر آنجا بودند. در ادامه این 
بیانیه آمده است؛ دریانوردی کامل در دریای آزوف 
همچنان محدود است اما برخی از کشتی ها شروع 
به عبور از تنگه کرچ به سمت دریای سیاه کرده اند. 
کشاورزان روسی در بازار داخلی، در میان تقاضای 
شدید صادرکنندگان و خریداران داخلی شروع به 
امتناع از قراردادهای امضا شده قبلی کردند. به نقل 

از رویترز، تصمیم اخیر روسیه برای تعلیق صادرات 
غلات به برخی از کشورهای شوروی سابق هنوز 
 ،Sovecon تایید نشده است اما به گفته شرکت
فعالان بازار قبلا محدودیت های غیررســمی را 
برای عرضه ریلی غلات از ســیبری به قزاقستان 
گزارش کرده اند. صادرات گندم روســیه از آغاز 
فصل بازاریابی سال ۲۰۲۱ تا ۲۰۲۲ در اول جولای 
۴۵.۴ درصد کاهش یافته است زیرا محصول کمتر 
و مالیات صادراتی ۸۶.۳ دلار در هر تن برای ۱۶ تا 

۲۲ مارس تعیین شده بود.

در حالی که فرایند واریز ســود سهام عدالت سال 
۱۳۹۹ از روز شــنبه ۲۱ اسفندماه آغاز شده است، 
برخی از مشــمولان این ســهام هنوز سود خود را 

دریافت نکرده اند.
بــه گــزارش ایســنا، مشــمولان ســهام عدالت 
که ســود ســهام ســال مالــی ۱۳۹۹ را دریافت 
نکرده انــد،   باید نســبت بــه درج و ثبت شــماره 
 شــبای معتبر بانکی در ســامانه ســجام به آدرس

 https://www.sejam.ir یا در ســایت ســهام 
عدالت به نشانی https://sahamedalat.ir اقدام 

کنند تا سود سهام عدالت برای این دسته از مشمولان 
واریز شــود. طبق اطلاعیه شرکت ســپرده گذاری 
مرکزی، علاوه بر شماره شــبای نامعتبر، »حساب 
بانکی مسدود، راکد، مشــترک )دو امضاء(، ارزی و 
بلندمدت« از مهم ترین دلایلی است که باعث شد تا 

سود سهامداران به حساب آنها واریز نشود.
بر این اســاس مشمولین ســهام عدالتی که یکی 
از دلایل فوق شــامل آن ها می شــود باید نسبت 
به رفع و اصلاح ایــن مغایرت ها اقدامــات لازم را 
انجام دهند تا در مراحل آتی سود سهام عدالت به 

حساب این افراد واریز شود. بر اساس این گزارش، 
سهام عدالت هم به حساب مشــمولانی که روش 
مســتقیم را برای مدیریت ســهام خــود انتخاب 
کرده بودند و هم به حساب مشــمولانی که روش 
غیرمســتقیم را انتخاب کرده بودند واریز می شود 
اما میزان آن بسته به ارزش اولیه سهام و همچنین 
بســته به اینکه مشمول ســهام عدالت چه میزان 
از ســهام خود را فروخته بود، متفــاوت بوده و از 
 حدود ۵۰۰ هزار تومان تا حدود یک میلیون تومان 

است.

فولکس واگن امروز اعلام کرد که مشارکت خود در 
زمینه حمل ونقل الکترونیکی با فورد را تعمیق کرده 
است که بر اساس آن، این خودروساز آمریکایی دومین 
خودروی الکتریکی را برای بازار اروپا بر اساس چارچوب 

رقیب آلمانی خود تولید خواهد کرد. به گزارش ایسنا، 
توماس اشمال، عضو هیئت مدیره فولکس واگن، گفت: 
سودآوری و سرعت در حال حاضر برای دستیابی به 
موفقیت در حمل ونقل الکترونیکی در اروپا بسیار مهم 

است وما با شرکت فورد موتور برای دستیابی به این 
موارد تلاش خواهیم کرد. رویترز اعلام کرد که توافق 
امروز باعث تسریع بیشتر در الکتریکی شدن این دو 

شرکت خواهد شد.

بدهی خارجی ایران در پایان دی امسال،  به رقم ۸ میلیارد و 
۴۷۳ میلیون دلار رسیده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 
۱۰.۷ درصد کم شده است. به گزارش ایسنا، گزارش جدید 
بانک مرکزی از گزیده آمارهای اقتصادی نشان می دهد که 
میزان بدهی های خارجی کشور در پایان دی ماه سال جاری 
به رقم ۸ میلیارد و ۴۷۳ میلیون دلار رسیده است. میزان 
بدهی های کوتاه مدت کشور دو میلیارد و ۹۹ میلیون دلار و 
بدهی های بلند مدت ایران نیز شش میلیارد و ۳۷۵ میلیون 

دلار اعلام شده است.
از سوی دیگر، معادل یورویی بدهی خارجی ایران معادل 

هفت میلیارد و ۴۶۹ میلیون یورو است که پنج میلیارد و 
۶۱۹ میلیون یورو از این میزان، حجم بدهی های میان مدت 
و بلندمدت بوده و یک میلیارد و ۸۵۰ میلیون یورو حجم 
بدهی های کوتاه مدت است. این در حالی است که میزان 
بدهی خارجی کشور در پایان دی ماه سال گذشته معادل 
۹ میلیارد و ۳۸۴ میلیون دلار بوده و میزان بدهی های کوتاه 
مدت کشور دو میلیارد و ۷۸ میلیون دلار و بدهی های بلند 
مدت ایران نیز هفت میلیارد و ۳۰۷ میلیون دلار اعلام شده 
است.   البته این شاخص در پایان سال گذشته نیز معادل 
۹ میلیارد و ۱۴۲ میلیون دلار بوده و میزان بدهی های کوتاه 

مدت کشور یک میلیارد و ۹۶۶ میلیون دلار و بدهی های 
بلند مدت ایران نیز هفت میلیارد و ۱۷۶ میلیون دلار بوده 
است.   بنابراین، میزان بدهی های خارجی کشور در پایان 
دی ماه سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل و پایان 
سال گذشته به ترتیب با ۱۰.۷ و ۷.۸ درصد کاهش مواجه 
شده است.   گفتنی است که بدهی خارجی مجموعه تعهدات 
ایجاد شده در نتیجه گشــایش اعتبار اسنادی تسهیلات 
دریافتی از بانک جهانی و سایر سازمان ها و نهادهای بین 
المللی همچنین تامین مالی پروژه های از طریق فاینانس، 
پیش فروش نفت و اوراق قرضه بین المللی را در بر می گیرد.

هیچ اپراتوری بدون هماهنگی با رگولاتوری، حق افزایش تعرفه را ندارد

روسیه صادرات گندم دریای سیاه را از سر می گیردنحوه رسیدگی به اظهارنامه های مالیاتی اعلام شد 

اگر سود سهام عدالت خود را دریافت نکرده اید، بخوانید

توافق فولکس واگن و فورد در زمینه الکتریکی  شدن

بدهی های خارجی ایران ۸ میلیارد و ۴۷۳ میلیون دلار شد
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سود صندوق 
پالایش یکم واریز شد

 اوپک پلاس 
ظرفیت مازاد ندارد

واردات خودروی 
کارکرده، قیمت ها 

را  می شکند

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

تبعات 
رشد نقدینگی

رشــد نقدینگی به دلایل 
مشخصی قابل پیش بینی 
بود. ناترازی بودجه و ناترازی 
سیستم بانکی تاثیر خود را بر 
افزایش نقدینگی گذاشته است. نقدینگی همواره 
یک از معضلاتی بوده کــه در اقتصاد ایران وجود 
داشته است. این افزایش اعداد تا زمانی که دولت 
نتواند ریشه های آن را شناسایی و کنترل کند ادامه 
خواهد داشــت. بودجه دولت و ناترازی بانکها دو 

موضوعی هستند...

  وحید شقاقی، اقتصاددان 
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سیگنال جدید 
به رشد تورم 

بازار مسکن
در  فاز  انتظار

رشد اقتصادی در ۹ ماهه سال 1400 با احتساب نفت به 4.1 درصد رسید

رشد  صفر صنایع   و  معادن
صفحه2

صفحه3

کالاهای  اساسی  در صدر کشف  احتکار
ارزش   کالاهای   اساسی   مکشوفه  در  بهمن   ماه   بیش   از   ۷۷۱ میلیارد   تومان   است

هشــدار درباره تبعات تورمی افزایش نقدینگی در 
حالی در سالهای اخیر ادامه یافته که وعده دولت های 
مختلف درباره کنترل رشد نقدینگی به جایی نرسیده 
است. طبق اعلام بانک مرکزی میزان نقدینگی در 
دی ۱۴۰۰ دوباره افزایش یافت و به بیش از ۴ هزار 
و ۵۰۰ هزار میلیارد تومان رســید. گفتنی است در 
آذر ۱۴۰۰ میزان نقدینگی بیــش از ۴ هزار هزار و 
۴۰۰ هزار میلیارد تومان اعلام شــده بود. آمارهای 
فوق بیانگر این واقعیت است که وضع شاخص های 
پولی در شرایط نامناسبی قرار دارد؛ چراکه با این روند 
شاهد افزایش تورم و گســترش پی در پی گرانی ها 
خواهیم بود. افزایش نقدینگی و در پی آن افزایش 
تورم در ماه های اخیر به گونه ای بوده که فشارهای 

معیشتی به عامه مردم...

یک کارشناس اقتصاد مســکن گفت: هم اکنون به 
دلیل مذاکرات وین، اقتصاد کشور بلاتکلیف است و 
متقاضیان خرید مسکن ارزان قیمت در انتظار تثبیت 
اوضاع هستند؛ به این شرایط اصطلاحا دوره انتظار 
می گویند که با رکود فرق دارد. در وضعیت کلی طی 
۵۰ سال گذشته با کســری مسکن مواجه بوده ایم 
و به همین دلیل قیمت ها هر از گاهی جهش کرده 
است، پس نمی توان به ثبات مقطعی مثل دوره فعلی 
خوشبین بود.بیت الله ستاریان  اظهار کرد: طی پنج 
دهه گذشته در یک بازه زمانی، حرکت سینوسی در 
بازار مسکن اتفاق می افتد، قیمت ها جهش می کند 
و بعد به همین  دلیل معاملات پایین می آید. گروهی 

که متقاضی مطلق بودند...



اقتصاد2
ایران وجهان

سود صندوق پالایش یکم واریز شد
مدیر صندوق سرمایه گذاری پالایشی یکم از پرداخت 
سود سهامداران حقیقی و حقوقی این صندوق خبر 
داد.به گزارش مهر، داود رزاقی گفت: سود سهامداران 
حقیقی که در سامانه سجام مراحل ثبت نام خود را 
تکمیل کرده بودند در تاریخ ۳۰ بهمن به حساب های 
اعلامی این افراد واریز شده اســت.وی افزود: سود 
ســهامداران حقوقی نیز با ارســال آخرین روزنامه 
رسمی تغییرات و اعلام کتبی شماره حساب و شبای 
بانکی از تاریخ ۲۵ اســفندماه ۱۴۰۰ قابل پرداخت 
خواهد بود.رزاقی در خصوص نحوه پرداخت ســود 
سایر سهامداران حقیقی که در سامانه سجام ثبت نام 
نکرده بودند یا شماره حساب هایشان دارای اشکال 
بوده است، بیان کرد: سود این افراد از روز سه شنبه 
۲۴ اسفندماه با مراجعه به کلیه شعب یک بانک غیر 
دولتی در سراسر کشور و ارائه کارت ملی قابل دریافت 
است.صندوق ســرمایه گذاری پالایش یکم با نماد 
پالایش، دومین صندوق ETF واگذار شده توسط 

دولت در سال ۹۹ است. 

کاهش ۵۹۵ واحدی شاخص کل
در ادامه معاملات روز گذشــته بازار سهام )بورس و 
فرابورس( بیش از ۹ میلیارد و ۳۸۹ میلیون ســهم، 
حق تقدم و اوراق بهــادار به ارزش ۵۷ هــزار و ۳۸۱ 
میلیارد ریــال و در بیش از ۴۶۹ هــزار و ۴۹۰ نوبت 
معامله شد.به گزارش خبرنگار مهر در ادامه معاملات 
روز گذشته بازار سهام )بورس و فرابورس( بیش از ۹ 
میلیارد و ۳۸۹ میلیون سهم، حق تقدم و اوراق بهادار 
به ارزش ۵۷ هزار و ۳۸۱ میلیارد ریــال و در بیش از 
۴۶۹ هزار و ۴۹۰ نوبت معامله شد.در ادامه معاملات 
بورس تهران بیش از پنج میلیارد و ۲۰۶ میلیون سهم، 
حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۳۷ هزار و ۳۶۸ میلیارد 
ریال و در ۳۰۱ هزار و ۱۶۹ نوبت معامله شد.همچنین 
شــاخص کل )هم وزن( با ۲۱۸ واحد افزایش به ۳۳۸ 
هزار و ۹۵۴ واحد و شاخص قیمت )هم وزن( با ۱۳۶ 

واحد رشد به ۲۱۱ هزار و ۶۶۴ واحد رسید.

شاخص بازار اول، ۴۸۵ واحد و شاخص 
بازار دوم، یک هزار و ۴۴ واحد کاهش داشتند

علاوه بر این در بیــن همه نمادها، نمــاد معدنی و 
صنعتی گل گهر )کگل( با یک هــزار و ۱۵۱ واحد، 
توسعه معادن و فلزات )ومعادن( با ۶۳۰ واحد، ایران 
خودرو )خودرو( با ۱۹۶ واحد، صنایع شیمیایی ایران 
)شیران( با ۱۷۳ واحد، فولاد آلیاژی ایران )فولاژ( با 
۸۴ واحد و فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با ۷۳ واحد با 
تأثیر مثبت بر شاخص بورس همراه شدند.در مقابل 
پتروشیمی پردیس )شپدیس( با ۹۸۸ واحد، معدنی 
و صنعتی چادرملو )کچاد( با ۸۹۳ واحد، پتروشیمی 
شیراز )شــیراز( با ۲۷۸ واحد، گروه دارویی برکت 
)برکت( با ۱۳۴ واحد، گروه مپنا )رمپنا( با ۱۱۰ واحد 
و گسترش نفت و گاز پارسیان )پارسان( با ۱۰۱ واحد 

تأثیر منفی بر شاخص بورس داشتند.

اولین دوره تحول دیجیتال در 
صنعت نفت، گاز و پتروشیمی 

کشور برگزار شد

اولین دوره تحول دیجیتال در صنایع نفت، گاز و پتروشیمی 
با مشارکت مدیران ارشد این صنایع در پژوهشگاه صنعت 
نفت برگزار شــد.به گزارش ایران اکونومیســت؛ همگام 
با روند ســریع تحولات دنیــا و ورود فناوری های جدید، 
سازمانهای پژوهشی و دانشگاه ها باید دانش خود را به طور 
مستمر و با سرعت بالا به روز نمایند. در این زمینه یکی از 
تکنولوژی های نوظهور، هوش مصنوعی و تحول دیجیتال 
است که امروزه مزیت رقابتی کشورها محسوب می شود.

در راستای این امر و تحقق منویات رهبر معظم انقلاب ) 
مدظله العالی( در خصوص هوش مصنوعی و ابلاغ نقشه راه 
تبدیل جمهوری اسلامی ایران به یکی از ۱۰ کشور برتر دنیا 
در حوزه هوش مصنوعی، پژوهشگاه صنعت نفت بعنوان 
سازمان پژوهشی پیشــگام در صنعت نفت با مشارکت 
شرکت توسعه فناوری اطلاعات هشت بیت به عنوان یکی 
از شرکت های زیرمجموعه هلدینگ دانش بنیان دانیال 
موج و با همراهی دانشگاه علوم تحقیقات و فناوری کشور 
ضمن بهره گیری از توان بالای متخصصین بومی، اقدام به 
برگزاری اولین دوره تحول دیجیتال در صنعت نفت،گاز و 
پتروشیمی با مشارکت مدیران عالی رتبه این صنعت نمود.

خبر

بانک ها

رشــد ۹ ماه اقتصــاد ایران در 
تابلوی بانک مرکزی برابر با ۴.۱ 
درصد ثبت شد. بررسی های 
جزئی تــر از وضعیت تولید در 
این مدت نشان می دهد بخش 
صنایع و معادن در این مدت تقریبــا راکد مانده و افزایش 
تولید نداشته و این رشد بیشتر مرهون تولید نفت بوده است.

به گزارش اقتصاد نیوز، آمارهای رشد اقتصادی در کارنامه 
بانک مرکزی نشــان از اتفاقات مهمی در ۹ ماهه ابتدایی 
سال ۱۴۰۰ داشته اســت. برطبق آمارهای اعلام شده از 
سوی این نهاد رشد اقتصادی در این مقطع به طور کلی 
برابر با ۴.۱ درصد به ثبت رسیده ونسبت به موقعیت مشابه 
خود در سال گذشته تقریبا ۲ واحد درصد بیشتر شده است.

به طور کلی رشد اقتصادی در هر مقطع از دو منظر مورد 
ارزیابی قرار می گیرد. ســمت ارزش افزوده و مصارف.در 
همین رابطه در سمت ارزش افزوده اقتصاد ایران مشاهده 
می شود در میان گروه های مهم، بخش نفت سهم بالایی 
را در افزایش رشد اقتصادی بازه ۹ ماهه سال ۱۴۰۰ داشته 
که رشــد آن برابر با ۱۱.۷ درصد ثبت شده است. این در 
حالی است که گروه صنایع و معادن در این مقطع رشدی 
تقریبا برابر با صفر درصد داشته است.رشد۴.۱ درصدی در 
تولید ناخالص داخلی ایراندر نه ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۰ 

رشد تولید ناخالص داخلی در ایران برابر با ۴.۱ درصد به 
ثبت رسیده اســت. پیش از این مرکز آمار نیز رقمی را از 
وضعیت رشد اقتصادی دراین مدت  منتشر کرده بوده که 
البته با این رقم در تناقض بوده است. یکی از دلایل مهم در 
تفاوت آماری این دو مرکز می تواند ریشه در سال پایه مورد 
بررسی در این دو مرکز داشته باشد.این سال، در محاسبات 
قیمت های ثابت تولید ناخالص داخلی در مرکز آمار سال 
۱۳۹۰ و در بانک مرکزی سال ۱۳۹۵ بوده است.درنهایت 
رشد اقتصاد بدون نفت ایران در این مقطع معادل با ۳.۴ 

درصد ثبت شده که نشان  می دهد تولید ناخالص ایران به 
قیمت های ثابت سال ۹۵ با احتساب نفت رشد بیشتری را 
در ۹ ماه ابتدایی سال جاری به دست آورده است.گروه نفت 
در سمت ارزش افزوده رشد اقتصادی بوده و در رشد ۹ ماهه 
سال ۱۴۰۰ سهمی برابر با ۰.۹ درصد داشته که در میان 
بخش های دیگر سهم بالایی به نظر می رسد.  طبق آمار 
وارقام ثبت شده در بانک مرکزی، رشد این بخش در نه ماهه 
سال جاری برابر با ۱۱.۷ درصد بوده که در مقایسه با سال 
گذشته تقریبا ۸.۹ واحد درصد بیشتر بوده است. اتفاقی که 

می تواند ریشه در سرعت بخشی صادرات ایران در نتیجه 
کاهش همه گیری کرونا در ایران و جهان بوده باشد.این در 
حالی است که بررسی فصلی رشد اقتصادی ایران در این 
مدت نشان می دهد سرعت رشــد تولید در بخش نفتی 
ایران در پاییز امسال روندی کاهشی را ثبت کرده است.
در همین رابطه در پاییز ۱۴۰۰ رشد اقتصادی بخش نفت 
ایران برابر با ۵.۴ درصد بوده که نسبت به بهار و تابستان 
امسال روندی کاهشی داشته است. در بهار این رشد معادل 

با ۲۳.۷ درصد و در تابستان ۷.۵ درصد ثبت شده بود.

رشد صفر صنایع و معادن در ۹ ماه 1۴00
در سمت ارزش افزوده در محاسبه رشد اقتصادی ایران یکی 
دیگر از مهم ترین شاخه ها بخش صنعت و معدن است که در 
این مدت تغییری را ثبت نکرده است. درهمین رابطه در ۹ 
ماه سال ۱۴۰۰ رشد اقتصادی ایران در بخش صنایع و معادن 
طبق آمارهای بانک مرکزی تقریبا صفر بوده و هیچ رشدی 
ثبت نشده است.به عبارت دیگر در این  مدت تقریبا هیچ 
رشد تولیدی در بخش صنایع و معادن ثبت نشده و شرایط 

معادل با چیزی بوده که در سال گذشته رقم خورده است.
البته بررسی های دقیق تر نشان دهنده آن است که بخش 
اعظمی از افت ثبت شده در گروه صنایع و معادن در فصل 
بهار اتفاق افتاده که برابر با منفــی ۵.۱ درصد بوده و اما در 
فصل پاییز در یک روندی صعودی به ۳.۸ درصد رســیده 

است.

رشد اقتصادی در ۹ ماهه سال ۱۴۰۰ با احتساب نفت به ۴.۱ درصد رسید

رشد  صفر صنایع  و معادن
رکود سنگین بخش صنعت

کنترل قیمت نفت با ورود طلای سیاه ایران به بازار
 اوپک پلاس ظرفیت مازاد ندارد

یک کارشناس بازار نفت با اشــاره به اینکه رشد 
قیمت نفت در شــرایط فعلی به دلیل تنش های 
سیاسی و کاهش عرضه است، گفت: ورود نفت ایران 
به بازارهای جهانی می تواند تا حد زیادی قیمت 
نفت را کنترل کند.»نرسی قربان« امروز )جمعه( در 
گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا، با بیان اینکه به 
نظر نمی رسد رشد قیمت نفت ادامه دار باشد، افزود: 
البته ممکن است در کوتاه مدت قیمت ها تا ۱۳۰ 
دلار در هر بشکه نیز افزایش پیدا کند.وی ادامه داد: 
این رشد قیمت بر اثر تنش ها بین روسیه و اوکراین 
و همچنین کمبودها به دلیــل جابه جایی منابع 
نفتی به اروپا اتفاق افتاده است.قربان تاکید کرد: 
اگر با احیای برجام، نفت ایران به بازارهای جهانی 
بازگردد، حدود ۲ میلیون بشــکه نفت بیشتری 
تزریق می شود که می تواند در کنترل قیمت نفت 
موثر باشد.وی، طولانی شدن روند دستیابی به توافق 
احیای برجام را یکی دیگر از عوامل اثرگذار بر بازار 
دانست و گفت: در صورت توافق ایران با توجه به 
ذخایر نفتی که در اختیار دارد به سرعت می تواند 
حجم زیادی نفت را راهی بازار کند.این کارشناس 
بازار نفت با اشاره به آزادسازی ۶۰ میلیون بشکه از 
ذخایر استراتژیک نفت آمریکا، افزود: با توجه به 
اینکه حجم صادرات نفت روسیه روزانه بین ۵.۵ 
تا ۶ میلیون بشکه است، ذخایر آزادشده معادل ۱۰ 
روز صادرات روسیه است و جوابگوی طولانی مدت 
نیست.وی اضافه کرد: ایران اما ذخایر آماده تحویل 
زیادی بر روی آب دارد و می تواند با احیای برجام 
به سرعت بخش زیادی از این منابع را به کشورهای 
اروپایی صادر کند.قربان تاکید کــرد: باید از این 
فرصت برای بازپس گیری بازارهای نفت خود که به 
دلیل تحریم ها توسط رقبا اشغال شده بود، استفاده 
کنیم و این فرصت وجــود دارد که صادرات نفت 
ایران به اروپا تا ۵۰۰ هزار بشکه در روز برسد.وی 
به موضع اوپک پلاس در خصوص افزایش قیمت 
نفت نیز اشــاره کرد و گفت: اگرچه این کشورها 
می خواهند که تولید را افزایش دهند تا هم درآمد 
بیشتری داشته باشند و هم قیمت را کنترل کنند، 
اما در حال حاضر ظرفیت مازادی برای تولید در 
بین اعضای اوپک پلاس وجود ندارد.قربان، یکی 
از مهمترین عوامل کاهش عرضه نفت را کاهش 
سرمایه گذاری ها در سه سال گذشته عنوان کرد و 
بیان داشت: کاهش قیمت نفت یکی از اصلی ترین 
دلایل افت سرمایه گذاری ها بوده است.وی تاکید 
کرد: با توجه به افزایش قیمــت نفت، در ماه های 
آینده ۲ تا سه میلیون بشکه در روز به تولید نفت 
شیل اضافه می شود.این کارشناس انرژی ادامه داد: 
بر همین اساس کشــورهای عضو اوپک پلاس به 
دنبال قیمت نفت بین ۸۰ تا ۹۰ دلار در هر بشکه 
هستند تا تولید نفت شیل و همچنین انرژی های 
تجدیدپذیر اقتصادی نشــود.وی افــزود: اگرچه 
اکنون قیمت نفت بالای ۱۱۰ دلار در هر بشــکه 
است اما نمی توان انتظار داشت که میانگین قیمت 
سال ۲۰۲۲ میلادی بیش از کانال ۸۰ دلار باشد.به 
گزارش ایرنا، قیمت نفت به دنبال حمله روسیه به 
اوکراین و کاهش عرضه در بازارهای جهانی، با رشد 
قیمت همراه شده است.پیش بینی ها نشان می دهد 
اگر قیمت نفت به ۱۳۰ دلار در هر بشــکه برسد، 
تورم ۷ درصدی در انتظار اقتصاد جهان خواهد بود 
که می تواند بحران غذایی را تشدید کنند.همچنین 
برخی منابع اعلام کرده اند که نفت ۱۵۰ دلاری، 
رشد اقتصادی جهان را متوقف خواهد کرد.باتوجه 
به التهاب موجود در بازار نفــت به دلیل کاهش 
عرضه و تاثیر حمله روســیه به اوکراین و در پی 
آن افزایش قیمت ها، اوضاع همه جانبه برای ورود 
ایران به این بازار مثبت است و پیش بینی شرایطی 
مطلوب برای ایران در بــازار نفت وجود دارد.یکی 
از دلایل مهم تعجیل آمریکا برای توافق، بازشدن 
عرضه نفت ایران به بازار جهانی و مدیریت تنش در 
غرب آسیا برای کنترل قیمت نفت است. از سویی 
روسیه سومین صادر کننده نفت به آمریکاست و 
با تحریم های امریکا علیه روســیه، بحران تورمی 
آمریکا که هم اکنون بیشــترین تورم چهاردهه 

گذشته را تجربه می کند تشدید خواهد شد.
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یک کارشناس اقتصاد مســکن گفت: هم اکنون به دلیل 
مذاکرات وین، اقتصاد کشور بلاتکلیف است و متقاضیان 
خرید مسکن ارزان قیمت در انتظار تثبیت اوضاع هستند؛ 
به این شرایط اصطلاحا دوره انتظار می گویند که با رکود 
فرق دارد. در وضعیت کلی طی ۵۰ سال گذشته با کسری 
مسکن مواجه بوده ایم و به همین دلیل قیمت ها هر از گاهی 
جهش کرده اســت، پس نمی توان به ثبات مقطعی مثل 
دوره فعلی خوشبین بود.بیت الله ستاریان در گفت وگو با 
ایسنا اظهار کرد: طی پنج دهه گذشته در یک بازه زمانی، 
حرکت سینوسی در بازار مسکن اتفاق می افتد، قیمت ها 
جهش می کند و بعد به همین  دلیل معاملات پایین می آید. 
گروهی که متقاضی مطلق بودند در زمان رونق تبدیل به 
متقاضی موثر می شوند و یکدفعه قیمت بالا می رود. بیش از 
۹۵ درصد مردم هم مجددا تبدیل به متقاضی موثر می شوند 

چون قدرت خرید ندارند.

تقاضای مطلق همواره از بازار مسکن جا می ماند
وی افزود: کمبود تولید نسبت به تقاضا، ریشه اصلی مشکلات 
بازار مسکن است. خریداران واقعی مقداری در دوره ثبات 
معمولا پول جمع می کنند. پس انداز و طلا و لوازم خانه را 
می فروشــند تا بتوانند خانه بخرند اما در دوره رونق بعدی 
قیمت ها به طور سنگین رشــد می کند و خانوارها دوباره 
از قیمت ها جــا می مانند. عده اندکی هــم موفق به خرید 
آپارتمان مورد نظر خود می شوند.این کارشناس بازار مسکن 
تاکید کرد: هم اکنون نه رکود مسکن داریم و نه رشد قیمت 

کاملا متوقف شده است بلکه بازار بلاتکلیف است. ظرفیت 
تولید هنوز تکمیل نشده و با کسری مواجهیم. در سال ۱۴۰۰ 
پیش بینی ما رسیدن متوسط قیمت شهر تهران به حدود 
۳۶ میلیون تومان بود اما در مرز ۳۳ میلیون تومان متوقف 
شد؛ زیرا یک فشار سیاسی به اسم مذاکرات وین پشت قضیه 
است و تکلیف اقتصاد کشور مشخص نیست.ستاریان با بیان 
این که جو ایجاد شده برای ساخت سالیانه یک میلیون  واحد 
مسکونی، مقداری باعث ایجاد ثبات در بازار شده است گفت: 
کسانی که می خواستند خریدهای ارزان قیمت فعلا دست 
نگه داشته اند و به همان نسبت تولید مسکن متوقف شده 

است. در واقع نیاز بازار از بین نرفته و مترصد ورود است.

رشد قیمت در بطن بازار مسکن وجود دارد
وی درباره پیش بینی بازار مسکن در سال ۱۴۰۱ گفت: اگر 
برجام احیا شود، در بخش مسکن رونق همراه با افزایش قیمت 
خواهیم داشت. اگر احیا نشود رکود همراه با افزایش قیمت در 
انتظار بازار است. رشد قیمت در بطن بازار وجود دارد. در حال 
حاضر قیمت ها یکی دو درصد کاهش یافته اما نمی توان به این 
آمار اتکا کرد چون معاملاتی انجام نمی شود.این کارشناس 
بازار مســکن تاکید کرد: وقتی در یک شــهر به طور مثال 
معاملات از ۲۰ هزار فقره به ۲۰۰۰ فقره کاهش پیدا می کند، 

آمارهایی که به دست می آید واقعیت بازار را نشان نمی دهد. 
این فروشندگان، کسانی هستند که به نقدینگی نیاز داشته اند 
و ملک خود را زیر قیمت فروخته اند. بازار مسکن باید در بازه 
زمانی یک تا دو ساله برآورد کرد. در دو سال گذشته با وجود 
اپیدمی کرونا حدود ۱۲۰ درصد رشد قیمت مسکن داشتیم 

که از تورم همه ی کالاها  جلوتر بوده است.

مسکن در ۵0 سال گذشته ۴0 میلیون درصد 
رشد کرده است!

ستاریان، نقش دشمنان را در مشکلات بازار مسکن، پررنگ 
دانست و یادآور شــد: تحریم های ظالمانه و دشمنی های 
آمریکا به شکل موشک نقطه زن، بخش مسکن ما را نشانه 
گرفته است. شما ببینید حدود ۴۰ تا ۵۰ سال گذشته دلار 
از ۷ تومان به ۲۵ هزار تومان رسیده، یعنی ۳۵۷ هزار درصد 
رشد کرده است. سکه از ۷۰ تومان شده ۱۲ میلیون تومان و 
در واقع با رشد ۲۴۴ هزار درصد مواجه شده است. اما قیمت 
مسکن در تهران از متری ۵۰۰ تومان شده ۲۰۰ میلیون 
تومان یعنی ۴۰ میلیون درصد رشد! بنابراین در درازمدت 
تمام بازارهــا را درنوردیده اســت.وی تصریح کرد: زمانی 
می توانیم از ثبات و آرامش بازار مسکن صحبت کنیم که 
سهم مسکن در سبد خانوار از ۵۰ تا ۶۰ درصد فعلی به ۱۰ تا 

۱۲ درصد برسد. اگر این اتفاق بیفتد سطح رفاه به شدت بالا 
می رود و رضایت مندی عمومی از دولت و نظام افزایش پیدا 
می کند. دشمن این را نمی خواهد. بنابراین جنگ اقتصادی 
راه می اندازد و متاسفانه اقتصاد دولتی ما هم مشکلات را 
افزون کرده اســت.این کارشناس بازار مسکن تاکید کرد: 
قطعا خبرنگاران چهار ســال دیگر به من زنگ می زنند و 
می گویند قیمت مسکن ۲۰۰ درصد بالا رفته، چه کنیم؟ 
ماه بعد می گویند ۲ درصد پایین آمده همه خوشــحال 
هستند. سالهاســت که این چرخه ادامه یافته و حرف ها 
مرتبا تکرار شده است. یک روز مافیای مسکن را می کوبیم. 
یک روز بنگاه داران را محکوم می کنیم. روز بعد قیمت ها ۲ 
درصد پایین می آید و می گوییم مشکل مسکن حل شد. بعد 
دوباره جهش می کند. چهار سال قبل کارشناسان می گفتند 
ظرفیت بازار مسکن پر شــده و دیگر رشد نمی کند، از آن 

زمان تاکنون قیمت خانه ۶۵۰ درصد افزایش یافته است.

قیمت هر متر خانه در تهران ۳۳ میلیون تومان
بنابراین گزارش، در بهمن ماه ۱۴۰۰ متوسط قیمت یک 
متر مربع مسکن در شهر تهران ۳۳ میلیون و ۶۰ هزار تومان 
بوده که نسبت به ماه قبل و مدت مشابه سال قبل به ترتیب 
۰.۴ و ۱۶.۴ درصد افزایش یافته است. بر اساس اعلام بانک 
مرکزی تعداد معاملات انجام شده نیز در این ماه حدود ۸.۵ 
هزار فقره بود که نسبت به ماه قبل ۱۳.۱ درصد کاهش  و در 
مقایسه با ماه مشابه در سال گذشته ۱۱۷.۸ درصد افزایش 

را نشان می دهد.

بازار ارز و طلا روز گذشته شــاهد ریزش همزمان قیمت دلار ، 
قیمت سکه و قیمت درهم بود.به گزارش اقتصادنیوز ، قیمت دلار 
در معاملات نقدی صبح روز گذشته دوشنبه ۲۳ اسفند ۱۴۰۰  
در مقایسه با عصر روز گذشته نزولی بود . نرخ دلار روز گذشته با 
۲۶ هزار و ۱۹۰ تومان معامله شد که نسبت به دیروز افت ۱۶۰ 
تومانی را نشان می دهد. قیمت دلار در نیمه معاملات روز گذشته 
به ۲۶ هزار و ۱۶۰ تومان رسید .این کاهش قیمت در بازار متشکل 
ارزی اندکی بیشتر بود.  نرخ دلار در این بازار روز گذشته ۲۵۶ 

تومان پایین رفت و با ۲۴ هزار و ۳۸۹ تومان مبادله شد. 

قیمت دلار و یورو در صرافی ملی چند؟ 
صرافی ملی روز گذشته  قیمت جدید خرید و فروش دلار و یورو 

را اعلام کرد. بر این اساس نرخ خرید دلار روز گذشته ۲۴ هزار و 
۲۱۹ تومان و نرخ فروش آن ۲۴ هزار و ۴۶۳ تومان بود. همچنین 
براساس نرخ اعلامی این صرافی قیمت خرید یورو ۲۷ هزار و ۴۲ 

تومان و قیمت فروش آن ۲۷ هزار ۳۱۴ تومان بود.

نوسان محدود قیمت درهم 
نرخ حواله درهم در بازار ارز روز گذشــته بر خلاف قیمت دلار 
نوســان محدودی را تجربه کرد. قیمت درهم روز گذشته ۲۰ 
تومان از روز گذشته پایین تر بود و ۷ هزار و ۱۴۰ تومان را برای 
خود ثبت کرد.  با ضرب کردن قیمت درهم در نرخ تبدیل درهم 

به دلار )۳.۶۷۳( عدد ۲۶ هزار و ۲۲۵  تومان به دست می آمد که 
نسبت به قیمت دلار در بازار بالاتر بود.

ریزش قیمت سکه و طلا  
بازار جهانی طلا روز گذشته دوشنبه بعد از یک روز استراحت 
کاری شاهد ریزش ۱۴ دلاری  قیمت اونس طلا بود. این فلز 
گران بهای جهانی  در بازار روز گذشته با ۱۹۷۷ دلار معامله شد. 
در بازار داخلی ایران هم روز گذشته سرنوشت دو فلز زرد رنگ 
همزمان با کاهش قیمت دلار و اونس طلا  نزولی بود. قیمت 
طلا ۱۸ عیار  روز گذشته  بر روی ۱ میلیون و ۲۳۳ هزار و ۷۰۰ 

تومان ایستاد مه نسبت به دیروز ۷ هزار تومان ارزان شده بود. 
قیمت سکه روز گذشته ۵۶ هزار تومان عقب نشینی کرد و با 
۱۲ میلیون و ۴۴۴ هزار تومان معامله شد.  با احتساب قیمت 
۲۶ هزار و ۲۵۰ تومان برای دلار، اندازه قیمت واقعی سکه ۱۲ 
میلیون و ۱۷۶ هزار تومان به دست آمد. و اندازه حباب سکه  

هم و ۲.۲ درصد بود.  

سیگنال وزارت خارجه به بازار  ارز 
بازار ارز تهران و معامله گران دلار روز گذشته هم میزبان سیگنال 
ها برجامی بود. از جمله اخباری که روز گذشته مورد توجه معامله 
گران قرار گرفت می توان به اظهارات ســخنگوی وزارت امور 

خارجه  ایران اشاره کرد.

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو اظهار داشت: اگر خود وزارت 
صمت بخواهد دستورالعمل بنویسد، نه تنها تنظیم بازار انجام 
نمی شود بلکه منجر به انحصار، رانت و افزایش قیمت خواهد 
شد.مهدی دادفر در گفت وگو با ایلنا در مورد اظهارات وزیر صمت 
پیرامون واردات خودرو از اردیبهشت سال پیش رو اظهار کرد: 
ممنوعیت واردات خودرو بر اساس مصوبه سران قوا در سال ۹۷ 
بوده است. البته از بهمن ماه سال ۹۵ سامانه ثبت سفارش واردات 
خودرو بسته شده و به نوعی ممنوعیت وجود داشت اما از سال 
۹۷ وجاهت قانونی پیدا کرد. گفته می شود که این مصوبه سه 
ساله بوده و در اردیبهشت ماه تمام می شود، لذا در صورت اتمام 
این مصوبه واردات خودرو آزاد خواهد شد.وی افزود: بخشی از 
شرکت های نمایندگی اجبارا بر اساس قانون باقی مانده اند چراکه 
باید خدمات پس از فروش ارائه می دادند. بر اساس قانون حمایت 
از مصرف کنندگان تا ۱۰ سال باید تامین قطعات انجام می شد. 
۴ سال است که دولت تلاش کرده کسب و کار این شرکت ها را 
به طرق مختلف از بین ببرد که بسیاری از آنها هم از بین رفتند. 
تعدادی مانده اند و در صورت صلاحدید خود امکان فعالیت پیدا 
می کنند.دبیر انجمن واردکنندگان خودرو تصریح کرد: تنها نظر 
دولت در این میان اهمیت ندارد بلکه باید دید شرکت ها به این 
حوزه ورود می کنند یا خیر. پیش بینی من این است که برندهای  
بسیار محدودی وارد می شوند، شاید فقط کیا و هیوندای وارد این 
کار شوند.وی در مورد جزئیات این موضوع گفت: طبق بودجه 

سال ۱۴۰۱ واردات ۷۰ هزار دستگاه خودرو پیش بینی شده و 
احتمالا همین تعداد سقف واردات باشد. باید دید این بودجه به 
تصویب شورای نگهبان می رسد یا خیر. از نظر سقف قیمتی هم 
آخرین قانون سقف را ۴۰ هزار دلار مشخص کرده بود و واردات 
خودروهای بالاتر از ۲۵۰۰ سی سی نیز ممنوعیت داشت. منبع 
ارزی آن هم فعلا مشخص نشده است. دادفر متذکر شد: اگر قرار 
باشد خودرو وارد شود و دستور العمل  های آن بر اساس روش ها و 
استدلالات علمی و منطقی تعیین نشود، آثار و نتایجی که مدنظر 
قانون گذار است به هیچ عنوان محقق نخواهد شد. برای واردات 
خودروهای سنگین دستورالعمل نوشتیم اما موفق نشدیم، در 
نتیجه خودروی ۷۰۰ میلیون تومانی، ۷ میلیارد تومان شــد. 
این موضوع نشان می دهد که قوه جامع نگر و هدفمندی برای 
نوشتن دستورالعمل وجود ندارد. با مدلی که برای اسقاط خودرو 
دستورالعمل نوشتیم و الان همه اسقاطی ها تعطیل شدند، به 
نتیجه نمی رسیم. نوع دستورالعمل نویسی در دولت دچار ایراد 
اساسی اســت. در همه موارد اخطار دادیم اما دولتی ها گوش 
نمی دهند.وی همچنین خاطرنشان ساخت: واردات خودرویی 
که قرار است انجام شود باید بر اساس یک دستورالعملی با یک 
نگاه علمی و منطقی است. باید نظرات فعالان حوزه در نظر گرفته 
شود ولی اگر خود وزارت صمت بخواهد دستورالعمل بنویسد، 
نه تنها تنظیم بازار انجام نمی شود بلکه منجر به انحصار، رانت و 

افزایش قیمت خواهد شد.

بانک مرکــزی در گزارش خود بــه آمارهای متغیرهای 
پولی را منتشــر کرد که بر این اساس نقدینگی در اولین 
ماه فصل زمستان با رشــد ۳۹.۸ درصدی نسبت به ماه 
مشــابه ســال گذشــته به بیش از ۴۵۰۱ هزار میلیارد 
تومان رسید. هرچند کاهش رشد نقدینگی نکته امیدوار 
کننده ای بود امــا افزایش۴۶.۱ درصــدی بدهی بانک 
ها به بانک مرکزی، نشــانه خوبی بــرای اقتصاد ایران 
نیســت.به گزارش اقتصادآنلاین؛ بر اســاس اطلاعات 
منتشر شده از ســوی بانک مرکزی، نقدینگی در پایان 
دی ماه امســال به بیش از ۴۵۰۱ هــزار میلیارد تومان 

رسید که نسبت به ماه مشابه ســال گذشته رشد ۳۹.۸ 
درصدی را نشان می دهد. رشــد نقدینگی در پایان آذر 
ماه برابــر با ۴۱.۴ درصد گزارش شــده بــود که حاکی 
 از کاهــش ۱.۶ واحد درصــدی در اولین ماه زمســتان
 است.رشد نقدینگی در پایان آذر ماه برابر با ۴۱.۴ درصد 
گزارش شده بود که حاکی از کاهش ۱.۶ واحد درصدی 
در اولین ماه زمستان اســت.به طور کلی میانگین رشد 
نقدینگی در ده ماه نخست امســال برابر با ۴۰.۲ درصد 
بوده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد ۴.۲ واحد 
درصدی را نشان می دهد.پایه پولی نیز در پایان دی ماه 
حدود ۵۶۸ هزار میلیارد تومان گزارش شده که نسبت به 
ماه مشابه سال گذشته افزایش ۳۵.۵ درصد داشته است.

بیش تریــن اثرگذاری در افزایش پایــه پولی در دی ماه 
مربوط به رشد ۲۴.۸ درصدی دارایی های خارجی بانک 
مرکزی است.ضریب فزاینده نقدینگی به عنوان معیاری 
از میزان تسهیلات دهی بانک ها در این ماه برابر با ۷.۹۲۶ 
بوده که نسبت به ماه مشابه ســال گذشته افزایش ۳.۲ 
درصدی را نشان می دهد.افزایش ۴۶.۱ درصدی بدهی 
بانک ها از بانک مرکــزی نکته نگران کننــده آمارهای 
منتشر شده است؛ به گونه ای که بدهی بانک ها به بانک 
 مرکزی در پایان دی ماه به بیــش از ۱۷۵ هزار میلیارد

 تومان رسیده است.

بازار مسکن در رکود نیست؛ در انتظار است

بازار مسکن در  فاز  انتظار

سیگنال وزارت خارجه به بازار ارز

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو :

واردات خودروی کارکرده، قیمت ها  را  می شکند
بر اساس گزارش بانک مرکزی؛

کاهش رشد نقدینگی در دی ماه
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تبعات رشد نقدینگی 
وحید شقاقی، اقتصاددان 

رشد نقدینگی به دلایل مشخصی قابل پیش بینی بود. ناترازی بودجه و ناترازی سیستم بانکی تاثیر خود را بر افزایش نقدینگی گذاشته است. نقدینگی همواره یک از معضلاتی بوده که در اقتصاد ایران وجود داشته است. این افزایش 
اعداد تا زمانی که دولت نتواند ریشه های آن را شناسایی و کنترل کند ادامه خواهد داشت. بودجه دولت و ناترازی بانکها دو موضوعی هستند که دولت باید در رابطه با آنها تصمیمات سختی بگیرد. تصمیم به اصلاح ساختار بودجه و 
اصلاح ساختار نظام بانکی کشور به کنترل نقدینگی منجر خواهد شد. تا زمانی که این دو تحقق پیدا نکند اقتصاد ایران همچنان بر همین منوال ادامه مسیر خواهد داد. دولت و مجلس در راستای کنترل نقدینگی باید تصمیماتی 

را بگیرند که در سال 1400 متاسفانه این اقدامات انجام نشد. 
متاسفانه مهم ترین و اصلی ترین عامل تورم هم رشد نقدینگی است. رشد نقدینگی بدون ضابطه و بدون برنامه منجر به افزایش نرخ تورم در سالهای اخیر شده است. در بودجه 1401 هم شاهد تغییر مسیر نیستیم. این عامل می 
تواند به رشد تورم کمک کند. باید دید دولت در مدیریت بانکها برای انضباط بانکی چقدر می تواند موفق عمل کند. دولت باید به دنبال ایجاد اصلاحات بانکی باشد. با تحقق این امر می توان امید داشت که یکی از ریشه های اصلی 

رشد نقدینگی خشک شده است. 
بانک های ما ناترازی بالایی دارند و از سوی دیگر به سمت خلق نقدینگی می روند و چون نظارت و کنترلی هم از سوی بانک مرکزی بر این خلق اعتبار صورت نمی گیرد متاسفانه وقتی خلق اعتبار می کنند به سمت افزایش نرخ 

سود سپرده هم می روند تا بتوانند برای این اعتبار خلق شده سپرده جذب کنند و همین گونه نرخ سود سپرده ها بالا می رود.
برای سال آینده از کانال رشد نقدینگی شاهد رشد تورم خواهیم بود. این حجم از نقدینگی می تواند سبب افزایش تورم در سال آتی باشد. یکی از دلایل تورم در اقتصاد ایران بحث رشد نقدینگی است. هنگامی که نقدینگی جذب 
بدنه اقتصاد نشود و یا ماحصل رشد نقدینگی به رشد اقتصادی ختم نشود، نقدینگی به عنوان یک عامل تورم زا در اقتصاد شناخته خواهد شد. افزایش نقدینگی به دلیل ضعف ساختار نظام بانکی و ضعف ساختار نظام بودجه ریزی 
کشور است. به عبارت روشن تر ناترازی بودجه ای در کنار ناترازی نظام بانکی و عملکرد معیوب نظام بانکی موجب شده است که ما همواره شاهد رشد نقدینگی و از کانال رشد نقدینگی شاهد افزایش تورم در اقتصاد کشور باشیم. 

اما رشد تورم از دیگر کانال ها به نتیجه مذاکرات بستگی خواهد داشت. رشد تورم از مسیر انتظارت تورمی و رشد نرخ ارز به نتیجه برجام بستگی دارد.

رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تهران معتقد است در 
دو ماه اخیر بازار اجاره مســکن به ثبات رسیده و برخي 
موجران حتي با نرخ هایي پاییــن تر حاضر به واگذاري 
املاک خود به بازار اجاره هستند. مصطفي قلي خسروي، 
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تهران آمارهاي بانک 
مرکزي را به دلیل اینکه بازتاب دهنده کل قراردادها و 
معاملات رهن و اجاره مسکن نیست، قابل خدشه عنوان و 
اظهار کرد: در حال حاضر بازار رهن و اجاره مسکن به دلیل 
نبود مستأجر و دوري از فصل جابه جایي مستأجران راکد 
و آرام است؛ حتي برخي موجران براي آنکه واحدشان تا 
چند ماهي که به فصل جابــه جایي مانده، خالي نماند، 

حاضر به ارائه ملک خود در بــازار اجاره با قیمت هایي 
پایینتر از نرخ منطقه واقع شدن ملک هستند.

وي افزود: با توجه به اینکه ایام نوروز در پیش است و پس 
از آن هم ماه مبارک رمضان و ایام امتحانات دانشــجویان 
و دانش آمــوزان را در پیــش داریم، فصــل جابه جایي 
مستأجران به تیر ماه موکول میشود؛ لذا فعلًا التهابي در 
بازار اجاره مسکن نداریم. خسروي آمارها و گزارش هاي 
برخي نهادهاي متولي گزارش بازار مســکن از وضعیت 
 اجاره بها را عامل افزایش اجاره بها در ماه هاي گذشــته 
مي داند و معتقد است از دي ماه بازار اجاره مسکن به ثبات 

رسیده و حتي در هفته هاي اخیر کاهشي هم بوده است.

رئیس اتحادیه پیراهن دوزان و پیراهن فروشــان تهران 
گفت: متاسفانه با کمتر از نصف پتانسیل موجود در حال 
تولید هستیم. موضوع مهم عدم استفاده از تمامي پتانسیل 
هاي تولیدکنندگان به دلیل ناتواني خرید در بین مردم مي 
باشد. حسین آقاکوچکي، رئیس اتحادیه پیراهن دوزان و 
پیراهن فروشان تهران با بیان اینکه هر گاه بازار بیش از 
عرضه، اعلام نیاز کرد آمادگي بــراي تولید در بین اعضا 
وجود دارد افزود: هیــچ گاه واحدهاي صنفي گران نمي 
فروشــند؛ بلکه اجناس را گران تهیه و تنها با یک میزان 

درصد سود تعیین شده قانوني به فروش مي رسانند. وي در 
خصوص تولید نیازهاي ایام نوروز و سال نو بیان داشت: تمام 
تولیدات بچه گانه به اتمام رسیده و تاکنون براي فروش به 
بازار ارائه شده و این روزها براي سال بعد برنامه ریزي مي 
کنند. در خصوص نوجوانان، جوانان و بزرگسالان نیز در 

حال توزیع و پخش براي واحدهاي توزیع هستند.
آقاکوچکي مهمترین عامل تولید را مواد اولیه دانسته و 
تاکید کرد: کمبود و گراني مواد اولیه مهمترین عامل در 

تولیدات کشور محسوب مي شود.

رئیس اتحادیه عطار و سقط فروش و عمده فروشان کالاي 
دخاني، مواد شوینده و پاک کننده تهران اظهار داشت: 
طي سال 1400 تمامي مشکلات مربوط به صنف کاملاً پي 
گیري، مورد بررسي و حل و فصل شد؛ اما مهمترین آنها 
که معضلي است براي تمامي اتحادیه ها، اجراي ماده 1۸۶ 
براي تمدید و صدور پروانه کسب مي باشد. این ماده مانع 
بزرگي براي صدور پروانه شده بطوریکه، سیستم سازمان 

امور مالیاتي بدون هیچ بررسي، تقاضاها را رد مي کند.
علیرضا رضایي، رئیس اتحادیه عطار و سقط فروش و عمده 
فروشان کالاي دخاني، مواد شوینده و پاک کننده تهران در 
ادامه گفت: اتحادیه ها همین که تمامي واحدهاي صنفي 
بدون پروانه را شناسایي مي کنند و با هزینه هاي زیاد، آنها 
را به اخذ پروانه کسب ترغیب و راضي مي کنند، کار بزرگي 
انجام مي دهند، اما اینکه این واحد صنفي داراي پرونده 
مالیاتي هست یا خیر را باید سازمان خودش پي گیري 
کند، نه اینکه صدور پرونده صنفــي را منوط به پرونده 

مالیاتي نماید.

وي با بیان اینکه اتحادیه ها در حیطه قانون نظام صنفي کار 
مي کنند افزود: اتحادیه ها، کارمندان دولت و یا سازمان 
امور مالیاتي نیســتند. این ماده باید از ســوي سازمان 
برداشته شود و قوانیني جایگزین گردد که براي صدور و 

تمدید پروانه کسب تسهیلات ایجاد کند نه مانع.
رضایي تصریح کرد: انتخابات اتحادیه عطار و سقط فروش 
از تاریخ 1400/۵/1۵ تا کنون چندین بار به دلیل کرونا به 
تعویق افتاد. برگزاري انتخابات براي اتحادیه ها هزینه دارد 
و این هزینه ها چندین بار تکرار شد؛ اما انتخابات انجام 
نشد. در شرایط کنوني که هنوز از کرونا خلاص نشدیم و 
در بحبوحه شلوغي هاي سال نو هستیم مسئولان دستور 
به انتخابات کردند؛ با اینکه شهر شلوغ و قرمز است؛ آیا 
جاي تعجب نیست. وي تاکید کرد: تغییر و اصلاح قانون 
در بســیاري از مواقع ضرورت است؛ اما مهم تر از آن این 
که تغییرات و اصلاحات به نفع عموم و اکثریت مجموعه 
باشد و حق و حقوقي ضایع نشود. عدالت باید در مورد همه 

یکسان اجرا شود.

رئیس اتحادیه فروشــندگان آجیل و خشکبار تهران 
گفت: ۷0 تا ۸0 قلــم کالایي که در آجیل فروشــي 
عرضه مي کنیم، حدود ۷0 درصد نسبت به سال قبل 
گران  تر شده است. مصطفي احمدي، رئیس اتحادیه 
فروشندگان آجیل و خشکبار تهران در خصوص آخرین 
وضعیت بازار شب عید آجیل و خشکبار گفت: در حوزه 
آجیل و خشــکبار افزایش قیمتي نسبت به شب یلدا 
نداشتیم. اما خشکبار در مجموع قدري گران است که 
دلیل آن، کمبود تولیدي است که در ماههاي ۵، ۶ و ۷ 
روي داد. محصول ما در این تاریخ به دست میآید که 
مشخص شد نسبت به سال قبل ۶0 درصد افت تولید 
داریم. همه این عوامل دست به دست هم داد که آجیل 
گران تر شود. وي تاکید کرد: این صنف۷0 تا ۸0 قلم 
کالایي که در آجیل فروشي عرضه میکند، حدود ۷0 
درصد نسبت به سال قبل گرانتر شده است. البته برخي 
اقلام ۳0 و برخي 100 درصد گران شــده اند. به طور 

میانگین، ۷0 درصد نسبت به سال قبل گران تر شده 
است. احمدي گفت: این گراني صد درصد در قدرت 
خرید مردم تاثیر گذاشته است. فروش نسبت به سال 
قبل حدود ۵0 درصد کمتر شده است. البته خانوارها 
معمولا آخرین قلم ســراغ آجیل و خشکبار مي روند. 
یعني از ۲۵ اسفند مشخص مي شود خانوار ایراني چقدر 
قدرت خریدش تغییر کرده است. اما شب یلدا نشان داد 
که این قدرت خرید کم شده است. شب یلداي امسال 
نسبت به ســال قبل، یک افت فروش ۷0 درصدي را 
شاهد بودیم. وي در پاسخ به این سوال که حجم خرید 
مردم در سال هاي اخیر چقدر تغییر کرده، گفت: الان 
هر مشتري که وارد مغازه آجیل فروشي مي شود، تنها 
اکتفا به خرید ۳00 گرم آجیل و خشکبار میکند. در 
حالي که قبل تر حداقل یک کیلو مي خریدند. خرید 
 خانوار در یک آجیل فروشي نسبت به گذشته حدود

 ۵0 درصد کم شده است.

رئیس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهي تهران گفت: ۲ 
برابر شدن قیمت مرغ با حذف ارز ترجیحي براي واردات 
نهاده حتمي اســت؛ اما در حال حاضر مرغ گرم با نرخ 
مصوب کیلویي ۳1 هزار تومان در بازار عرضه مي شود. 
مهدي یوسفخاني، رئیس اتحادیه فروشندگان پرنده و 
ماهي تهران با اشاره به قیمت مرغ در بازار، گفت: عرضه 
مرغ گرم و ســرد در روزهاي منتهي به پایان سال قابل 
توجه است و مرغ با نرخ مصوب عرضه میشود. مرغ گرم 
کیلویي ۳1 هزار تومان و مرغ منجمد کیلویي ۲0 هزار 
تومان بفروش میرســد. به گفته وي؛ تقاضا در روزهاي 
پایاني سال نسبت به ماه گذشته ۲ برابر افزایش داشته 
است. وي با بیان اینکه حذف ارز ترجیحي براي واردات 
نهاده قیمت مرغ را حداقل ۲ برابر افزایش میدهد، گفت: 
به نظر مي رسد دولت براي حذف نشــدن پروتئین از 
سفره مردم راهکارهایي از جمله اعطاي پول نقد یا بن 

کارت هاي خرید کالا در نظر گرفته است تا مردم خود 
این بخش را مدیریت و نیازهاي خود را خریداري کنند.

یوســفخاني میزان تولید مرغ در ماه هاي پایاني سال را 
حدود 1۳۵ میلیون تن دانســت و افزود: میزان جوجه 
ریزي به انــدازه مصرف انجام شــده اســت و در حال 
حاضر نیاز بــه واردات نداریم. اما براي تنظیــم بازار در 
ماه هاي گذشــته دولت اقدام به واردات کرد که اگر این 
 مهم انجام نمي شــد با چالش هاي جدي در تامین مرغ 
مواجه مي شدیم. به گفته رئیس اتحادیه فروشندگان پرنده 
و ماهي تهران؛ مرغ منجمد از ترکیه و برزیل وارد میشود 
و از آنجایي که مرغ منجمد حدود یک ســوم از مرغ گرم 
ارزان تر است مردم تمایل زیادي براي خرید مرغ منجمد از 
خود نشان مي دهند؛ البته لازم به ذکر است که در گذشته 
چندان مرغ منجمد با ذائقه مردم همخواني نداشــت و 

رغبتي براي خرید این مرغ از خود نشان نمي دادند. 

یکی از این مشــکلاتی که 
ایــن روزها اقتصــاد ایران 
را درگیــر کــرده، احتکار 
کالاهای اساســی توسط 
افراد فرصت طلب است. در 
روزهای اخیر کالاهای اساسی از جمله برنج، چای، 
روغن نباتی، شکر، تخم مرغ، تجهیزات پزشکی، انواع 
شوینده و ... در صدر کالاهای مکشوفه و احتکار شده 

قرار گرفته اند. 
به گفته مدیرکل بازرســی ویژه و امــور تعزیرات 
سازمان حمایت، بر اســاس نتایج بازرسی از مراکز 
نگهداری برای مقابله با احتــکار در بهمن ماه ۸۳۶ 
فقره پرونده برای واحدهای متخلف تشــکیل شده 
است. سید مجتبی سجادی با بیان اینکه بازرسان 
سازمان های صنعت، معدن و تجارت )صمت( برای 
مقابله با هرگونه احتکار احتمالی کالا در بهمن ماه 
امسال ۲0 هزار و ۷۷4 بازرســی از انبارها و مراکز 

نگهداری کالا در سراسر کشور انجام داده اند، گفت: 
این بازرسی ها منجر به تشــکیل ۸۳۶ فقره پرونده 
برای واحدهای متخلف شــده اســت. به گفته وی 
کالاهای مکشوفه شامل کالاهای اساسی از جمله 
برنج، چای، روغن نباتی، شکر، تخم مرغ، تجهیزات 
پزشــکی، انواع شــوینده و ... به ارزش بیش ۷۷1 

میلیارد تومان بوده است.
مدیرکل بازرســی ویژه و امور تعزیرات ســازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در ادامه از 
انجام 1۹۷ هزار و ۷۹۷ مورد بازرسی از انبارها و مراکز 
نگهداری کالا از سوی بازرسان سازمان های صمت، از 
ابتدای سال جاری تاکنون خبر داد و گفت: در نتیجه 
این بازرسی ها نیز ۸0۹۸ فقره پرونده تخلف به ارزش 

بیش از ۵۲4۲ میلیارد تومان تشکیل شده است.
وی در پایان با اشاره به تشدید بازدیدها و بازرسی های 
بازرسان این سازمان و سازمان های صمت استانها در 
روزهای پایانی سال و نزدیک شدن به ایام عید، اظهار 
کرد: هموطنان می توانند از طریق شماره تلفن 1۲4 
یا سامانه دریافت و رسیدگی به شکایات این سازمان 

در سراسر کشور، تخلفات اقتصادی را منعکس کنند 
تا براساس قانون برخورد بازدارنده با متخلفان انجام 

شود.
جانشــین فرمانده انتظامی تهران بزرگ از کشف 
احتکار انواع کالاهای اساسی در پایتخت خبر داد. 
سردار حمید هداوند در تشــریح جزئیات این خبر 
گفت: با نزدیک شــدن ایام پایانی سال و نظارت بر 
توزیع کالای اساسی در بازار، طرح مشترک بازرسی 
از انبارهــا و برخورد با محتکران اقــلام ضروری به 
صورت ویژه در دســتور کار ماموران پلیس امنیت 
اقتصــادی تهران قــرار گرفته اســت و ماموران با 
هماهنگی قضائی به همراه کارشناسان اداره صمت 
طی چندین مرحلــه اقدام به بازرســی از انبارها و 
مغازه های عمده فروش مواد غذایی در شهر تهران 
کرده اند.  وی افزود: در جریان این بازدیدها یک انبار 
احتکار کالاهای اساسی مورد نیاز شهروندان از قبیل 
انواع خشکبار و حبوبات نظیر نخود، لپه، پسته، برنج 
ایرانی و خارجی مورد شناسایی قرار گرفته و کشف 
شــد.  هداوند افزود: کارشناســان، ارزش کالاهای 

کشف شــده را ۷0 میلیارد ریال برآورد کرده اند. در 
این راستا مالک انبار نیز شناسایی و دستگیر شد و این 
فرد پس از تکمیل پرونده برای سیر مراحل قانونی و 

ادامه روند رسیدگی به جرم روانه دادسرا شد.
جانشین فرمانده انتظامی استان زنجان نیز گفت: 
انواع کالا های اساسی احتکار شده به ارزش تقریبی 
1۲ میلیارد ریال توســط مامــوران پلیس امنیت 
اقتصادی این استان  کشف شد. سردار جهانبخش 
افزود: در راستای نظارت بر بازار در آستانه عید نوروز 
طرح مشترک بازرســی اماکن تجاری و برخورد با 
محتکران اقلام ضروری به صورت ویژه در دســتور 
کار ماموران پلیس امنیت اقتصادی اســتان زنجان 

قرار گرفت.
در همین رابطه یک کارشــناس اقتصادی در گفت 
و گو با "کســب و کار" گفت: ارز دولتی یا همان ارز 
4۲00 تومانی زمینه خوبی را برای فعالیت محتکران 
آکاده کرد. احتکار در هر بازاری نتیجه تخصیص ارز 
رانتی اســت. کالاهای مورد نیاز و اساسی به انبارها 
برای درآمدزایی بیشتر انتقال داده شدند. اگر روند 
تخصیص ارز 4۲00 تومانی ادامه پیدا کند فرصت 
های محتکران نیز برای انبار کــردن کالاها جهت 

گران تر فروختن بیشتر خواهد شد.
حسن ولی بیگی اضافه کرد: اینها آثار تبعات اقتصادی 
حذف ارز ترجیحی است. در کنار این آثار اقتصادی، 
ممکن است تبعات اجتماعی نیز وجود داشته باشد. 
دولتمردان باید آن را نیز در نظر بگیرند. افزایش تورم 
خود ممکن است افزایش نرخ ارز را به دنبال داشته 
باشد، این دور باطل وجود خواهد داشت تا آثار آن به 

صفر برسد.
ولی بیگــی اظهار داشــت: تخصیــص ارز 4۲00 
تومانی در ابتــدا باعث تخصیص نامناســب منابع 
شــد. تولیدکنندگان ممکن است با سرمایه گذاری 
وارد فضای تولید کالاهایی شــوند که با ارز 4۲00 
تومانی سرمایه گذاری آن را انجام دادند، اما در عمل 
می دانیم با افزایش نرخ ارز، تــداوم تولید برای آن 
کالاها مقرون به صرف نبوده و در نهایت بدون کمک 

دولت نمی توانند به تولید ادامه دهند.
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هشــدار دربــاره تبعات 
تورمی افزایش نقدینگی 
در حالی در سالهای اخیر 
ادامه یافته که وعده دولت 
های مختلف درباره کنترل 
رشد نقدینگی به جایی نرسیده است. طبق اعلام 
بانک مرکزی میزان نقدینگی در دی 1400 دوباره 
افزایش یافت و به بیــش از 4 هــزار و ۵00 هزار 
میلیارد تومان رســید. گفتنی است در آذر 1400 

میزان نقدینگی بیش از 4 هــزار هزار و 400 هزار 
میلیارد تومان اعلام شده بود. آمارهای فوق بیانگر 
این واقعیت است که وضع شــاخص های پولی در 
شــرایط نامناســبی قرار دارد؛ چراکه با این روند 
شاهد افزایش تورم و گســترش پی در پی گرانی ها 
خواهیم بود. افزایش نقدینگی و در پی آن افزایش 
تورم در ماه های اخیر به گونه ای بوده که فشارهای 
معیشــتی به عامه مردم به طرز قابل ملاحظه ای 

بیشتر شده است. 
رشد نقدینگی و تورم لجام گســیخته، دو معضل 
همیشگی اقتصاد ایران هســتند که با ایجاد عدم 

ثبات اقتصــادی همه سیاســت های پولی و مالی 
را به چالش می کشــند. به نظر کارشناسان برای 
تحقق رشــد اقتصادی و جلب نظر سرمایه گذاران 
و رونق تولید، باید با مهار غــول نقدینگی و تورم 
زمینه تحقق ثبات اقتصادی فراهم شود. متأسفانه 
نقدینگی رشد بی سابقه و لجام گسیخته ای داشته و 
اگرچه طی برهه های زمانی گوناگون از سوی برخی 
دستگاه های سیاستگذار گام هایی برای کنترل آن 
طراحی شده، اما هنوز هم هستند کسانی که باوری 

به آثار مخرب نقدینگی در اقتصاد ایران ندارند. 
به گفته فعــالان اقتصادی، مدیریــت، کاهش و 

حذف بنگاه داری بانک ها، از عناصر جدی در مهار 
نقدینگی است که از عهده بانک مرکزی برمی آید. 
در این راستا بانک مرکزی باید قواعدی را در نظر 
بگیرد که بانک ها بنگاه هایشان را محدود یا حذف 
کنند و اجازه نداشته باشــند به جز مأموریت های 
جاری تجهیز و تخصیص منابع، به عنوان خریدار 
در بازارهای مختلف حضور پیدا کنند. بنابراین از 
این مرحله به بعد، بخش جدی مهار نقدینگی اتفاق 
می افتد. چنین اقدامی سبب می شود که آن هیولا 
به زنجیــر دربیاید و باعث تــورم و به هم ریختگی 

بازارهای مختلف نشود.

نقدینگی به ۴ هزار و ۵۰۰ هزار میلیارد تومان رسید

سیگنال جدید به رشد تورم 
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ارزش  کالاهای   اساسی  مکشوفه  در  بهمن   ماه   بیش   از   ۷۷۱ میلیارد   تومان   است

کالاهای  اساسی  در صدر کشف  احتکار

گراني ۷۰ درصدي خشکبار و آجيل

تقاضاي خريد مرغ ۲ برابر شد

روند کاهشي اجاره بهاي مسکن 

کارگران متبحر در حال خروج از توليدي ها هستند

ماده ۱۸۶ بزرگترين معضل تمديد و صدور پروانه کسب

رئیس اتحادیه دارندگان قنادي، شیریني و کافه قنادي 
تهران گفت: با انجام واکسیناسیون عمومي براي مقابله با 
ویروس کرونا طي شش ماه گذشته و در دولت سیزدهم 

بار دیگر رونق به بازار بازگشته است.
علي بهرمند، رئیس اتحادیه دارندگان قنادي، شیریني و 
کافه قنادي تهران گفت: انجام واکسیناسیون عمومي بر 
بازگشت بازار به روال گذشته تاثیر گذار بوده و توانست 
بار دیگر این بخش را رونق دهد. وي با بیان اینکه در دو 
سال گذشته حضور مردم در بازار بسیار کمرنگ بود، 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر مردم با آرامش بیشتر در 
بازار حضور پیدا و اقدام به خرید مي کنند. بهرمند با بیان 
اینکه خرید بعد از واکسیناسیون عمومي بهتر شده است، 

خاطرنشان کرد: با توجه به نزدیکي ایام نوروز و سنت 
دیرینه صله رحم در این روزها بــار دیگر مردم در بازار 
حضور پیدا کرده اند و در فروش بهبود حاصل شده است. 
وي تاکید کرد: تمام صنف قنادان واکسینه شده اند و 
کد QR را از سایت مربوطه دریافت و طبق دستورالعمل 
در محل قابل رویت مشتریان نصب کرده اند تا خریداران 
بدون نگراني بتوانند در محل حضور پیدا کنند. رئیس 
اتحادیه دارندگان قنادي، شیریني و کافه قنادي تهران 
با بیان اینکه شیریني هاي پر مصرف داراي نرخ مصوب 
هستند، گفت: بر این اساس قیمت شیریني تر هر کیلو 
۷۸ هزار تومان، زبان و پاپیوني ۶۵ هزار تومان، دانمارکي 
۶۵ هزار تومان و کیک یزدي نیز 4۹ هزار تومان است. 

بازگشت رونق به بازار شب عيد با واکسيناسيون عمومي
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چگونه از فروشگاه اينترنتی متخلف شكايت كنيم؟
خریداران در صورت بروز مشکل از سوی فروشگاه های اینترنتی می توانند 
در بخش اطلاعات شناسنامه ای اینماد، گزینه ثبت شکایت را انتخاب کنند 
تا فرآیند مذاکره بین خریدار و کســب و کار در بستر سامانه آغاز شود، اما 
در صورت به نتیجه نرسیدن این مذاکره، خریدار می تواند خواستار ارجاع 
پرونده به مراجع رسیدگی کننده، یعنی سازمان حمایت مصرف کنندگان 

و تولیدکنندگان یا اتحادیه صنفی شود.
اخیراً سامانه هوشمند رسیدگی به شکایات از کسب و کارهای اینترنتی و 
داوری جمعی بر خط راه اندازی شــده است. بر این اساس سازمان توسعه 

تجارت الکترونیک بخش شکایات سامانه اینماد را بازنویسی کرده است.
خریداران در مرحله اول و پیش از اینکه وارد فرآیند خرید و شکایت شوند، 
بهتر است پیش از خرید اینترنتی کالا، اطلاعات شناسنامه ای و تخلفات 
را بررسی کنند و اگر رتبه اعتماد فروشگاه اینترنتی پایین بود، بهتر است 
گزینه پرداخت در محل انتخاب شود. اما اگر بعد از خرید مشکلی ایجاد شد، 
مشتری می تواند در همان بخش اطلاعات شناسنامه ای اینماد گزینه ثبت 
شکایت را انتخاب کند و وارد مسیر شکایت شود. تعرفه داوری شکایت نیز 
بین دو تا ۲۰ درصد بسته به ارزش کالا و نوع تحلف است که ابتدا شاکی و 
در نهایت متخلف باید آن را پرداخت کند. در این سامانه، برای جلوگیری 
از ثبت شــکایت صوری و پیشــگیری از تحمیل هزینه به کسب و کارها، 
ثبت شکایت صرفاً بر مبنای اطلاعات تراکنش پرداخت و استعلام از بانک 

مرکزی انجام می شود.
بعد از ثبت شکایت و استعلام تراکنش پرداخت اینترنتی یا کارتخوان، ابتدا 
شکایت به کسب و کار ابلاغ و فرآیند مذاکره بین خریدار و کسب و کار در 
بستر سامانه انجام می شــود. اگر اختلاف برطرف نشود، خریدار می تواند 
خواســتار ارجاع پرونده به مراجع رسیدگی کننده، یعنی سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان یا اتحادیه صنفی و غیره باشــد. در این 

شرایط پرونده به صورت هوشمند به مرجع ذیربط ارسال می شود.
همچنین برای ارتقای عملکرد، در بازنویســی ســامانه با انجام مطالعات 
تطبیقی، روش حل اختلاف جایگزین به ویژه به صورت حل اختلاف بر خط 
و بومی سازی آن در چارچوب قوانین و مقررات کشور در نظر گرفته شده 
و در نهایت ســامانه برخط حل اختلاف جمعی به عنوان بخشی از سامانه 
هوشمند و رسیدگی به شکایات، با همکاری وزارت دادگستری، معاونت 
پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه و معاونت حقوقی ریاست جمهوری و 
بخش خصوصی از جمله مرکز داوری اتــاق بازرگانی ایران طراحی و اجرا 

شده است.
در این سامانه حل و فصل اختلافات بر اساس داوری بدون نیاز به رسیدگی 
قضایی و شــبه قضایی انجام می شــود و علاوه بر ضمانت اجرایی اداری، 
قابلیت اجرا از طریق قوه قضاییه نیز دارد. بنابراین چرخه ثبت و رسیدگی به 
شکایات در سامانه اینماد بدون تولید پرونده های متعدد در مراجع قضایی 
و شبه قضایی تکمیل و از طریق فرایند داوری طی حداکثر سه هفته به رای 

لازم الاجرا منتهی می شود.

حداقل سرعت اينترنت به 30 مگ می رسد
معاون وزیر ارتباطات از نهایی شــدن مصوبه کمیســیون تنظیــم مقررات برای 
تخصیص ۵ درصد درآمد اپراتورهای موبایل به توسعه شبکه دسترسی فیبرنوری 
خبر داد و گفت: این مصوبه باید به تایید هیات دولت برسد. صادق عباسی شاهکوه 
در کنفرانس ظرفیت شبکه ملی اطلاعات که با رویکرد توسعه شبکه اینترنت ثابت 
مبتنی بر فیبرنوری، صبح امروز در پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار 
شد، از نهایی شدن مصوبه کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات برای هدف گذاری 
ایجاد و توسعه شبکه دسترســی فیبرنوری خبر داد و گفت: این مصوبه در هفته 

جاری ابلاغ خواهد شد.
وی با اشاره به اهداف تأمین دسترسی به ۲۰ میلیون پورت فیبرنوری تا پایان دولت، 
گفت: مطابق این هدف گذاری، اپراتورها موظف هستند که حداکثر در شعاع ۵۰۰ 
متری کاربر، تجهیزات فیبر را نصب کرده و ظرف مــدت ۳۰ روز از زمان تقاضای 
کاربر، نسبت به سرویس دهی اقدام کنند. رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی ملاک در این خدمات را سرعت دسترسی کاربران عنوان کرد و ادامه داد: 
حداقل سرعت در این سرویس باید ۳۰ مگابیت باشد. به این معنی که در پایان این 
برنامه ۳ ساله، ۱۰۰ درصد خانوار به این سرعت دسترسی داشته باشند. در همین 
حال هدف گذاری برای ۷۰ درصد کاربران، ســرعت بالای ۵۰ مگابیت است؛ برای 
۵۰ درصد کاربران سرعت بالای ۱۰۰ مگابیت درنظر گرفته شده و در نهایت اینکه 
در پایان سال ۱۴۰۱ باید ظرفیت واگذاری اینترنت مبتنی بر فیبرنوری، برای ۱۰ 

درصد کاربران با سرعت گیگابیت بر ثانیه فراهم شود.
معاون وزیر ارتباطات با اشــاره به بخش بندی انجام شــده متناســب با مناطق 
جغرافیایی با چگالی جمعیت بالا و پایین و نیز زمان بندی متفاوت برای هر منطقه 
جغرافیایی، گفت: حمایت دولت در این پروژه به ســمت مناطقی خواهد بود که 
درآمدزایی کمتری پیش بینی می شود و در ۸ کلانشهر برنامه ای برای حمایت مالی 
از اپراتورها وجود نخواهد داشت. وی نقش دولت در اجرای پروژه فیبرنوری منازل 
را رفع موانع عنوان کرد و با بیان اینکه این موانع هم اکنون شناسایی شده و با توانیر 
و شهرداری ها وارد مذاکره می شــویم، خاطرنشان کرد: مطابق قانون برنامه ششم 
توسعه شهرداری ها باید امکاناتشــان را در اختیار سایر بخشها بگذارند و در برنامه 
بودجه سال ۱۴۰۱ نیز به رگولاتوری اجازه داده شده که برای استفاده از این امکانات 
تعرفه گذاری کند. در همین حال استفاده از فیبر هوایی شرکت توانیر نیز سرعت 

اجرای این پروژه را بالا می برد.
عباسی شاه کوه با اشاره به اهرم های حمایتی مدنظر برای اپراتورهای متقاضی پیاده 
سازی پروژه فیبرنوری منازل، گفت: ما مقررات گذاری کرده ایم که اگر اپراتوری 
شبکه فیبرنوری را توســعه دهد و کاربر جذب کند، حق السهمی که باید به دولت 

پرداخت کند کاهش یابد. یعنی دولت از حق السهم خود کوتاه می آید.
وی افزود: در مصوبه دیگری، کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات میزان ۳ درصد 
درآمد اپراتورهای موبایل را که قرار بود به فیبر کشی اختصاص یابد را به ۵ درصد 
افزایش داد. البته این مصوبه باید به تأیید هیات دولت برسد. معاون وزیر ارتباطات با 
تاکید بر اینکه حمایت را به سمتی برده ایم که اپراتورها ترغیب شوند به سمت اتصال 
کاربر بروند، خاطرنشان کرد: خوشــبختانه مجلس در بودجه سال آینده موافقت 
کرد که کل درآمد وزارت ارتباطات صرف توســعه زیرساخت ها شود. این موضوع 
دست ما را باز خواهد گذاشت تا به اپراتورها تسهیلات دهیم. وی گفت: سال ۱۴۰۱ 
مزایده فرکانس ۳۵۰۰ را برای ۵G خواهیم داشت چرا که معتقدیم ۵G مرتبط با 
فیبرنوری است و باید به این شبکه متصل شود.عباسی شاه کوه از بازنگری تعرفه های 
این حوزه در سال آینده خبر داد و افزود: محدودیت قانونی تغییر تعرفه ها برای سال 
آینده برداشته شده و ما قصد داریم به نحو مناسبی اصلاح تعرفه ها را در این بخش 
انجام دهیم. وی با بیان اینکه مطابق زمان بندی صورت گرفته در سال ۱۴۰۱ بالغ 
بر ۵ میلیون پورت دسترسی فیبرنوری، در ســال ۱۴۰۲ بالغ بر ۷ میلیون پورت و 
در سال ۱۴۰۳ بالغ بر ۸ میلیون پورت پرسرعت فیبرنوری در کشور ایجاد می شود، 
اظهار داشت: در این پروژه ملی، مهمترین دغدغه ما مخابرات است تا اپراتورهای 
دیگر بتوانند از امکانات ملی این شرکت، بهره برداری کنند. چالش بعدی نیز تقسیم 
کار است تا سرمایه گذاری موازی صورت نگیرد و شاهد رشد متوازن در کشور در 

اجرای این پروژه باشیم. 

اخبار

روسیه اینستاگرام را مسدود کرد
رگولاتور ارتباطات روسیه به کاربران اینستاگرام در روسیه هشدار داد که سرویس های این پلتفرم از نیمه شب یک شنبه به بعد قطع می شود. این درحالی است که متا پلتفرمز )شرکت مادر فیس بوک و 

اینستاگرام( هفته گذشته اعلام کرد به کاربران اوکراینی اجازه می دهد پست هایی مانند »مرگ بر مهاجمان روسی« را منتشر کنند.در همین راستا ایمیلی از راسکامنادزر، رگولاتور ارتباطات روسیه برای افراد ارسال 
و به آنان گفته شده بود تا تصاویر و ویدئوهایشان را قبل از تعطیل شدن اینستاگرام جا به جا کنند. همچنین این رگولاتور کاربران روسی را تشویق کرده بود از پلتفرم های مشابه داخلی استفاده کنند. راسکامنادزر در 

ایمیل مذکور توضیح داده بود اجازه انتشار خشونت علیه مردم روسیه نقض قوانین بین المللی است. 

کارشناس مرکز پژوهشهای 
مجلس کــه از وی به عنوان 
یکی از طراحان طرح صیانت 
نام برده می شود در نشست 
کلاب هاوس با موضوع اینکه 
طرح صیانت چه بلایی بر ســر اقتصاد ایران می آورد، 
تاکید کرد: این طرح به دنبال فیلتر اینترنت نیست و 

منتقدان اطلاع کافی از ماهیت این طرح ندارند.
به گزارش خبرآنلاین، یوسف مرادی که در این نشست 
تاکید کرد فعلا ســمتی ندارد، و از مهرماه فعالیتی را 
عهده دار نیست، در دفاع از طرح صیانت در کلاب هاوس 
خبرآنلاین حضور یافت و گفت: من این روزها فقط به 
عنوان یک ایرانی صحبت می کنم  مسئولیت حقوقی 
ندارم اما وقتی اسم طرح صیانت را می شنوم حالم بد 

می شود و حس بدی می گیرم .
 وی در توضیــح ایــن مطلب افــزود: ایــن طرح که 
این روزها به طــرح صیانت که حالا بــه طرح تنظیم 
مقررات تغییر نام داده، طرحی اســت کــه به حوزه 
حکمرانی مرتبط اســت اما می بینیم کسانی مخالف 
طرح هستند که اصلا آشنایی با بعد حکمرانی ندارند 
.مرادی بــا تاکید بر اینکه اصلا قرار نیســت این طرح 
منجر بــه فیلترینگ شــود، تاکید کرد: بــا توجه به 
هزینه سنگینی که ایجاد شــده من شخصا مخالفت 
تصویب این طــرح در مجلس هســتم و فکر میکنم 
 این طرح باید در شــورای عالی فضای مجازی مصوب 

شود .
 وی با اشاره به اینکه همین حالا نیز مصوبات شورای 
عالی فضای مجازی در حکم مصوبات مجلس شورای 
اسلامی اســت، گفت: تنها چیزی که وجود دارد این 
است که این مصوبات ضمانت اجرایی ندارد، به عبارت 
دیگر مجلس تنها باید بخشی از طرح صیانت را مصوب 
کند که به مصوبات شورای عالی فضای مجازی ضمانت 
اجرایی بدهد. به گفته وی با شرایط ایجاد شده اصلا به 

صلاح نیست این موضوع در مجلس به تصویب برسد .
مرادی در بخش دیگری از سخنانش گفت: قلب طرح 
صیانت به کمیسیون عالی تنظیم مقررات مرتبط است 
و این کمیسیون نیز زیر نظر شورای عالی فضای مجازی 
است. از سوی دیگر رییس شورای عالی فضای مجازی 
نیز کسی نیســت جز رییس جمهوری که در شرایط 
کنونی آقای رییسی هستند. او افزود: به گفته خود اقای 
رییسی دختر ایشان در اینستاگرام کسب و کاری دارند 
و از این زاویه نیز با موضوع کسب و کار در فضای مجازی 
آشنا هستند پس چنین فردی طبیعتا از این زاویه نیز 

وارد نمی شود که بخواهد اینستاگرام را ببندد.
وی با تاکید بر اینکه منتقدان اصلا با موضع حکمرانی 
آشنا نیستند، گفت: بخش مهمی از این افراد کارشناس 

آی تی هستند، حالا مثل این می ماند که ما بخواهیم 
از زاویه حکمرانی قانون راهنمایی و رانندگی بنویسیم  
افرادی که تعمیرکار خودرو هستند،بیایند در این مورد 
نظر بدهند در حالی که اصلا موضوع به آنها ربط ندارد . 
وی با ذکر مثال دیگری گفت: وقتی درباره حقوق اطفال 
قانون می نویسیم نمی شود پزشکان اطفال نظر بدهند 
، اینجا هم وقتی از زاویه حکمرانی نظر می دهیم نباید 
این افراد وارد ماجرا بشــوند چون سواد حقوقی لازم 

برای دیدن و درک مطلب از زاویه حکمرانی را ندارند.
مرادی با اشاره به اینکه فضای مجازی ابزار نیست بلکه 
زمین بازی است، گفت: برداشت برخی از طرح صیانت 
فیلترینگ است این در حالی اســت که طرح صیانت 
بدان معنا نیســت که چیزی فیلتر شــود بلکه به این 
معناست که کاربر جدیدی با خط مشی ترافیکی جدید 
اجازه ورود نداشته باشد . به هر حال سیاستگذاری دو 
بخش اســت، یک بخش برای نرم افزار موجود و کاربر 
کنونی و یک بخش مرتبط با نرم افــزار جدید و کاربر 

جدید می شود .

صیانت در حکم تحریم داخلی است
در بخش دیگری از این نشســت حامد بیدی ، طراح 
و مدیرعامل اســتارتاپ و مخالف طرح صیانت گفت: 
واقعیت این اســت که این طرح به صــورت واضح و 
روشــن به دنبال کنترل فضای مجازی است، هرچند 
با نام هایی مثل خط مشــی ترافیک اینترنت آن را در 
قالب ایهام بیان می کند اما به دنبال اعمال این کنترل 
به بدترین شــکل ممکن اســت. من توصیه می کنم 
طراحان و موافقان این طرح افــکار عمومی را جدی 
بگیرند. تاریخ به ما نشان داده که چه اتفاقات بدی رخ 
می دهد وقتی مردم احســاس کنند به آن ها توهین و 

بی اعتنایی می شود.
وی افزود: یکی از مسائلی که در بسیاری از کشورهای 
دنیا بدیهی محسوب می شود امکان مراوده و تجارت 
بین المللی و استفاده از بازارهای منطقه ای و خارجی 
است که ما به لطف تحریم ها این امکان را نداشته ایم. 
همه ما می دانیم که تحریم ها چه ضربه ســنگینی به 
ما زده و تا چه اندازه باعث افت اقتصاد ما شــده است. 
بنابراین، مشــکلات اقتصادی کشور ما پیش از مطرح 
شدن طرح صیانت رخ داده است. با این حال، حتی اگر با 
انجام مذاکرات، کل تحریم های خارجی رفع و مراودات 
مالی ما با جهان از ســر گرفته شود، طرح صیانت مانع 

از آن می شود.
بیدی تصویب طــرح صیانت را نوعــی خودتحریمی 
دیجیتال دانســت و گفت: بــا این طــرح، خودمان 
پلتفرم هایــی را که بخش عمــده ای از اقتصاد جهان 
روی آن شکل می گیرد، از شــهروند ایرانی می گیریم 
و یــک خودتحریمی دیجیتال اعمــال می کنیم. من 
اثرات اقتصادی تصویب طرح صیانت برای شهروندان 
را همسنگ با اثر تحریم های بین المللی می دانم. با طرح 

صیانت اکوسیستم اقتصاد دیجیتال را محدود می کنیم. 
این محدودیت عملا سهم ما در اقتصاد پلتفرمی را صفر 
کرده و از این دهکده جهانی، بازار و اقتصاد بین المللی 

محروم می شویم.

کسب و کارهای نوپا در معرض آسیب
در ادامه این نشست، رئیس نظام صنفی رایانه ای استان 
تهران ناامید کردن مردم و آســیب به کسب وکارهای 
آنلایــن را نامطلوب تریــن تاثیر این طرح دانســت و 
گفت: مهم ترین تاثیر طرح صیانت بر اقتصاد کشــور، 
تاثیری است که بر کسب وکارهای نوپا خواهد داشت؛ 
کســب وکارهایی که اتفاقا در دوران پلتفرمیفیکیشن 
می تواند اقتصاد کشــور را توســعه دهد. ما به نفت، 
کشــاورزی و بســیاری از صنایع هزینه بر دسترسی 
نداریم؛ امیدمان همین جوانان و کســب وکارهای نو 
هستند. اما طرح صیانت به طور مستقیم همین افراد 
را هدف گرفته و امید آینده این افراد را دچار آســیب 

کرده است.
 اســلامی به انتقاد از عملکرد نماینــدگان در تدوین 
این طرح بدون در نظر گرفتن خواست اکثریت مردم 
پرداخت: متاسفانه وضعیت به گونه ای است که هرچه 
اکثریت مردم با آن موافق هســتند در مجلس خلاف 
آن رفتار می شــود. نه تنها نظرات ما بلکــه نظر خود 
مرکز پژوهش های مجلس نیز مورد نظر دوستان قرار 
نمی گیرد. ما برخی از دغدغه هایی را که باعث تدوین 
طرح صیانت شده است، قبول داریم. ما قبول داریم که 
در فضای مجازی باید قانون گذاری بشــود ولی طرح 
صیانت را که از طرف کمیســیون فرهنگی تهیه شده 
اصلا قبول نداریم و نظرمان این نیست که با یک قانون 
تمام مشکلات حل می شود. شــاید چندین قانون در 
حوزه های مختلف لازم باشد که باید توسط متخصصان 
پیشنهاد داده شود. ما آماده ایم که با هماهنگی وزارت 
ارتباطات متونی را بنویسیم و ارائه دهیم. بنابراین، ما 

فقط یک منتقد صرف نبودیم.

وی در ادامه چاره جویی در مقابل این طرح را معطوف 
به تصمیم رئیس مجلس دانســت و گفت: من هرروز 
امیدم به این که مجموعــه مجلس درک کاملی از این 
مسائل داشته باشد، کمتر می شود؛ البته نمایندگانی 
هم هستند که محکم ایستاده اند و نکات و نظراتشان را 
بیان می کنند اما بدنه نمایندگان با راه حل های طرح 
صیانت ناآشنا هستند و برخی از دغدغه های پشت آن 
را قبول دارند. آنچه در این مقطــع باید مورد توجه ما 
باشد این اســت که اولا باید از ناامیدی دوری کنیم و 
ثانیا باید شخص آقای قالیباف را فراخوان کنیم. الان 
نوبت ایشان است که تصمیم بگیرد آیا می خواهد این 
موضوع را با همین شــیوه در صحن علنی مطرح کند 
یا فرایند دیگری را در پیش گیرد. بعد از نامه معاونت 
قوانین مجلس و تلاش های صورت گرفته توسط مرکز 
پژوهش های مجلس، حالا نوبــت محمدباقر قالیباف 
اســت که به عنوان یکی از روسای ســه قوه تصمیم 
 بگیرد که می خواهد نظر نهایی مردم و کارشناســان

 متخصص را بشنود یا نه.
اســلامی ضمن تاکید بر لزوم امیــدواری برای ادامه 
این مسیر، نســبت به امکان تکرارپذیری طرح هایی 
همچون طرح صیانت هشــدار داد: امیدوارم با ســایر 
دوســتان به صورت یکپارچه مســیر را ادامه دهیم و 
شنیده نشــدن صداهایمان باعث نشود که در شرایط 
فعلی ســکوت کنیم. نگرانی های من بیشــتر از طرح 
صیانت اســت. این روشــی که طــرح صیانت پیش 
رفت امکان تکرارپذیــری دارد و طرح های دیگری را 
می بینم که در حال مطرح شــدن هســتند. بنابراین 
فقط محتوای طرح صیانت آســیب زننده نیست، این 
نوع نگرش به نظرات عامه مــردم و بی تفاوت بودن به 
نظرات کارشناسان باید تخطئه شــود. اگر ما یک بار 
محکم و استوار ایستادگی نکنیم، امکان تکرارپذیری 
آن وجود خواهد داشــت. مــن همچنــان امیدوارم 
 که مجلــس و به خصــوص رئیس مجلــس واکنش

 متناسبی در پیش بگیرد.

طرح صيانت نوعی خودتحريمی ديجيتال است

قراری برای فیلترینگ نیست
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت که بیش 
از ۱۲۰ روستای جیرفت و عنبرآباد تا پایان سال 
۱۴۰۱ به شبکه پایدار و پرسرعت متصل خواهند 

شد.
عیســی زارع پور در صفحه اینســتاگرام خود، با 
اشــاره به حضور اعظمی، نماینده مردم جیرفت 
 و عنبرآبــاد بــرای بررســی مســائل ارتباطی

 این حــوزه، بیــان کــرد: جدیت ایــن نماینده 
عزیــز و دیگــر نماینــدگان مجلــس بــرای 
 پیگیــری تکمیــل و ترمیــم نواقــص ارتباطی 
روستاهای حوزه انتخابیه خود و برنامه اجرایی و 
زمان بندی اتصال روستاهای باقی مانده به شبکه 

ملی اطلاعات مثال زدنی و نشــانه مطالبه جدی 
مردم برای دسترســی به شبکه پایدار و پرسرعت 
و درخواســت تکمیل پوشــش ارتباطی مناطق 

روستایی است.
وی ادامــه داد: متاســفانه میانگیــن اتصــال 
روســتاهای اســتان کرمــان ۶۲ درصد اســت 
 )خط آبــی رنــگ در تصویــر( کــه از میانگین

بســیار  درصــد،   ۸۴ یعنــی  کشــوری    
پایین تر است.

در این میان، برخی شهرهای استان، به ویژه نیمه 
جنوبی کرمان، وضعیتی به مراتــب نامطلوب تر 
دارنــد. همکارانم از آغاز به کار دولت ســیزدهم، 
برای این استان و چند استان مشابه دیگر، برنامه 
 ویژه ای تــدارک دیده اند تا ایــن عقب ماندگی ها

 جبران شود. 
در شــش ماه گذشــته در مجموع ارتباطات ۲۲ 
روســتای جیرفت و عنبرآباد )صوتی و اینترنتی 
در ۱۷ روستا و صوتی در ۵ روستای دیگر( برقرار 

شــده اســت.وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
تاکید کرد: این درحالی اســت که در چهار سال 
پیــش از آن، تنها ۵۰ روســتای جدیــد در این 
دو شــهر متصل شــده بودند. به عبــارت دیگر، 
 در این شــش ماه تقریبا به اندازه دو ســال قبل

 از آن کار شده است.
 امــا با توجه بــه وســعت محرومیــت ارتباطی 
این دو شــهر و برخی دیگر از شــهرهای استان 
کرمان، طبــق برنامه ریزی انجام شــده، بیش از 
۱۲۰ روســتای جیرفــت و عنبرآبــاد تــا پایان 
 سال ۱۴۰۱ به شــبکه پایدار و پرسرعت متصل 

خواهند شد.

شــرکت فاکســکان که تولیدکننده قــراردادی 
محصولات اپل است، فعالیت پایگاه هایش در شنزن 
را به دنبال اعلام قرنطینه در این شهر چین متوقف 
کرد. فاکسکان در شنزن دفتر مرکزی و در گوانلان 
یک پایگاه تولیدی مهم دارد. این شرکت تایوانی در 
بیانیه ای اعلام کرد فعالیت هایش در این دو پایگاه 
را معلق و تولیدش را برای کاهش تاثیر این اختلال، 
به مراکز دیگر منتقل کرده اســت. فاکسکان مدت 
تعلیق فعالیت این مرکز را مشخص نکرد.دولت چین 

خواستار توقف فعالیت های غیرضروری در شنزن 
تا ۲۰ مارس شده اســت.در حالی که این تعطیلی 
ممکن است روی تولید بسیاری از دستگاه هایی که 
فاکسکان برای اپل و برندهای دیگر تولید می کند، 
تاثیر بگذارد اما تقاضا برای محصولات الکترونیکی 
معمولا در ســه ماهه اول هر سال پس از اوج فصل 

تعطیلات، ضعیف می شــود.چین اعلام کرد ۱۷.۵ 
میلیون ســکنه شهر شــنزن را به مدت یک هفته 
تحت قرنطینه نگه می دارد تا موج شیوع کووید ۱۹ 
را مهار کند. این قرنطینه پس از دو برابر شدن آمار 
ابتلا به کرونا به حدود ۳۴۰۰ نفر اعلام شده  و با سه 
دوز تست کرونای شهروندان این شهر همراه خواهد 

شــد. این اقدامات پس از محدودیت های اولیه در 
بخش تجاری مرکزی شنزن صورت گرفت.بر اساس 
گزارش بلومبرگ، همه اتوبوســها و سیستمهای 
حمل و نقل شهری تعطیل شده اند و کسب و کارها 
بجز کســب و کارهایی که خدمات ضروری فراهم 
می کنند، فعالیتشــان متوقف شــده است. شنزن 
میزبان غولهای فناوری نظیــر هواوی تکنولوژیز و 
تنســنت هولدینگز و همچنین یکی از شلوغ ترین 

بنادر چین است.

مقامات ژاپن به صرافی های رمزارز دستور دادند 
مبادلات مربوط به دارایی های رمزارز که مشمول 
تحریم ها علیه روســیه و بلاروس قــرار دارند را 
انجام ندهند. این اقدام پــس از بیانیه روز جمعه 
کشــورهای عضو گروه G۷ صورت می گیرد که 
اعلام کردند تحریم های غربــی هزینه هایی را به 
عوامل روسی غیرقانونی که از دارایی های دیجیتال 
برای افزایش و انتقال ثروت خود استفاده می کنند، 

تحمیل خواهد کرد.
نگرانی های رو به رشــدی در میــان اقتصادهای 
توســعه یافتــه گــروه G۷ وجــود دارد کــه 

رمزارزها از ســوی نهادهای روســی بــه عنوان 
راه فــرار از تحریم هــای مالی وضع شــده علیه 
مســکو به تلافی حمله بــه اوکراین، اســتفاده 
 می شــوند. وزارت خزانــه داری آمریــکا روز 
جمعه دســتورالعملی صادر کرد که شرکت های 
رمزارز آمریکایی را ملزم کرد در مبادلات با اهداف 

تحریم شده، شرکت نکنند.
یک مقــام بلندپایــه ســازمان خدمــات مالی 

ژاپن گفت: مــا تصمیــم گرفتیــم تصمیمی را 
در راســتای تصمیمات گروه G۷ اعــلام کنیم. 
ســازمان خدمــات مالــی و وزارت دارایی ژاپن 
در بیانیه مشــترکی اعــلام کردنــد دولت ژاپن 
 تدابیر علیــه انتقال وجــوه مالی با اســتفاده از

 دارایی های رمزارز که ناقض تحریم ها هســتند را 
تحکیم خواهند کرد. ژاپن در میان رگولاتورهای 
مالی جهان در تنظیم مقررات ســخت گیرانه در 

خصوص دارایی های دیجیتال خصوصی عقب تر 
است در حالی که قدرت های ثروتمند گروه G۷ و 
 گروه ۲۰ خواستار ساماندهی ارزهای دیجیتال با

 ارزش ثابت شده اند.
سازمان خدمات مالی ژاپن اعلام کرد پرداخت های 
غیرمجاز به اهداف تحت تحریم از جمله از طریق 
دارایی های رمزارز هدف مجازات حداکثر سه سال 
زندان یا یــک میلیون یــن )۸۴۸۷ دلار( جریمه 
خواهد داشت. بر اساس گزارش رویترز، طبق اعلام 
یک انجمن صنعتی، تا چهارم مارس در ژاپن ۳۱ 

صرافی رمزارز وجود داشته است.

ایلان ماسک، مدیرعامل تسلا اظهار کرد که خودروساز الکتریکی 
آمریکایی و شرکت موشکی اســپیس ایکس با فشار تورمی 
قابل توجهی در مواد خام و لجســتیک مواجه هستند. ماسک 
در توییتی در مورد چشم انداز نرخ تورم سوال کرد و گفت که 
شرکت های او تنها نیســت و مقاله ای را بازنشر کرد که در آن 

درگیری اوکراین و روسیه قیمت کالاها را به بالاترین سطح از 
سال ۲۰۰۸ رساند. تهاجم روسیه به اوکراین باعث افزایش قیمت 

فلزات مورد استفاده در خودروها مانند آلومینیوم، پالادیوم و 
نیکل شــده اســت و احتمالا رانندگان این هزینه را پرداخت 

می کنند.در حالی که فلزات هنوز هدف تحریم های غرب قرار 
نگرفته اند، برخی از شرکت های حمل ونقل و تامین کنندگان 
قطعات خودرو از کالاهای روسی دوری می کنند و فشار بیشتر را 
بر خودروسازانی وارد می کنند که از کمبود تراشه و قیمت های 

بالاتر انرژی در حال فروپاشی هستند.

اتصال ۱۲۰ روستای کرمان به اینترنت تا پایان سال ۱۴۰۱

تولید آیفون در شنزن چین متوقف شد

ممنوعیت مبادلات روسیه برای صرافی های رمزارز ژاپن

تسلا و اسپیس ایکس با خطرهای تورمی قابل توجه مواجهند


